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سازندگی به بررسی این موضوع پرداخته است
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یادداشت روز

تصمیم به پالایش محتــوا در فضای مجازی از طریق ماده 
۷۵۰ قانــون مجازات اسلامی و کارگــروه تعیین مصادیق 
محتوای مجرمانه انجام می شــود. در این کارگروه، دولت 
با ۶ عضو معادل ۵۰ درصد آرا برای درخواســت بازگشایی 
نیاز به همراهی یکی از دو نماینده مجلس یا چهار دستگاه 
غیردولتــی دارد. این امر به ســادگی در برخی موارد مانند 
گوگل پلی ممکن است اما در مواردی مانند توئیتر دشوارتر 
است. علاوه بر این، مسدودسازی سکوهای پرکاربرد مانند 
اینستاگرام و واتس آپ نیز به تصمیم نهادهای عالی امنیتی 
بســتگی دارد و این تصمیم در صــورت موافقت آن نهادها 
می تواند بازگشــت پذیر باشد. مســیر دیگر، آرایه قضایی 
دادگاه هاســت که به  ویژه در مواردی مانند کلاهبرداری یا 

قمار ممکن است به مداخله قضایی منجر شود.
به طور کلی فیلترینگ ذاتاً و فی النفسه غیرقانونی است 
و همزمان نقض حق آزادی دسترســی به اطلاعات و مغایر 
با قانون حقوق ملت در قانون اساســی است. فیلترینگی 
که در ایران رایج اســت، شبیه آن اســت که دستور بدهند، 
هیچ روزنامه و مجله ای منتشــر نشود. نقش بنیادین حق 
آزادی بیان،  رسانه و دسترسی به اطلاعات ازجمله حق های 
اساسی مردم است. گفته می شود برای رفع فیلترینگ نیاز به 
زیرساخت های خاصی است اما این حرف کاملًا بی اساس 
است و ادامه آن محدود کردن حق طبیعی شهروندان ایران 

خواهد بود. 
دسترســی به برخی پلتفرم ها باز بــوده اما اقدامات فنی 
محدودســازی انجام دادند تا دسترسی محدود شود  حالا 
با برداشتن همان محدودیت ها، می توانند دسترسی محدود 
شــده را دوباره برقرار کنند. آن هم زمانی که گمانه زنی هایی 
وجود دارد مبنی بر اینکه بیــش از آنکه ممانعت در مقابل 
فیلترینگ  بیش از آنکه اراده سیاسی باشد، منافع اقتصادی 
گروه هایی اســت که از فیلتر شکن فروشــی، منافع پنهان 
هنگفت می برند،  اگرنه که فیلترینگ به طور کلی بی اثر است 
و هیچ حاکم عاقلی کار بی اثر و بیهوده انجام نمی دهد.   8۰ 
درصد مردم از فیلترشکن استفاده می کنند و عملًا فیلترینگ 
شکست خورده و بدنامی آن صرفاً برای تصمیم گیران حوزه 

سیاست مانده است. 
تمام این اتفاقات درحالی است که شورای عالی فضای 
مجازی که این تصمیمات برای آنها گرفته می شود به موجب 
قانون ایجاد نشده  و همین موضوع ابهام اساسی دارد. برای 
مثــال، وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی به موجب قانون 
ایجاد شده و حدود اختیارات و وظایف آن مشخص است. 
اما حدود و ثغور فعالیت های شورای عالی فضای مجازی 
مشخص نیســت و دامنه فعالیت آن بســیار گسترده و به 

اعتقاد حقوقدانان تصمیماتش غیرقانونی است.
 از نظر حقوقی محض، رئیس جمهور می تواند دستور 
رفع فیلترینگ بدهد  اما در واقعیت سیاسی و اداری کشور 
چنین امکانی برای رئیس جمهور نیست. البته اینکه چرا 
مذاکرات شــورای عالی فضای مجازی محرمانه است و 
منتشر نمی شود، خود مســاله ای اساسی است. مجلس 
شــورای اسلامی که رکن قانون گذاری کشــور اســت و 
مهم ترین و پیچیده ترین مباحث مطرح می شود،  مذاکرات 
علنی اســت و خبرنــگاران می تواننــد در صحن حضور 
داشته باشند اما شورای عالی فضای مجازی پنهان کاری 
می کند.  در عرف معتقدیم لابد خلافی انجام می دهند که 
پنهان کاری می کنند! چرا خبرنگاران در جلسات حضور 
ندارند؟ در شورای عالی امنیت ملی بسیار طبیعی است که 
در جلسات خبرنگاران حضور نداشته باشند اما چرا باید 
در جلسات این شورا هیچ رسانه ای نباشد! به این دلیل که  
موافقان و مخالفان طرح ها مشخص می شوند و در نتیجه 
هویــت واقعی برخی از اعضا در مخالفت با حقوق مردم 

آشکار خواهد شد.  
   ادامه در صفحه 2

 به هیچ زیرساختی
برای رفع فیلترینگ نیاز نیست 

درباره پنهان کاری شورای عالی فضای مجازی 

پیام به تهران
یک رسانه عراقی می گوید: دولت جدید آمریکا 
پیامی را از طریق عمان به ایران فرستاده است
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خوش ساعت 
دلار پایین می آید؟

کامبیز نوروزی
حقوقدان

حدود 2۰ هزار نفر خواســتار برکناری ســتار هاشمی، وزیر ارتباطات به دلیل عدم رفع 
فیلترینگ شدند. در این نامه که خطاب به رئیس جمهور نوشته شده، آمده است:  

 »پس از گذشــت ۴ ماه از رای اعتماد مجلس بــه کابینه، وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات دولت شــما، آقای سیدستار هاشمی نه  تنها نتوانسته 

فیلترینگ را برچیند بلکه حتی رفع فیلتر را آغاز نکرده است. از سوی دیگر، قول هایی که مبنی بر رفع فیلتر در 
ماه های گذشته داده شده بود، هیچ  کدام عملی نشد«. در این نامه آمده است که  »ما جزو افرادی بودیم که 
با توجه به خطراتی که کشور را تهدید می کرد و قول هایی که شما ازجمله در رفع فیلتر داده بودید، مردم 
را تشویق به رای دادن به شما کردیم. اکنون برای مطالبه حق مردم برای رفع فیلتر که زندگی اقتصادی 
و ارتباطات آنها را با چالش جدی مواجه کرده و مردم را از این حق خود محروم کرده است همچنین 
باعث رونق گرفتن بازار فیلترشکن ها شده که نه  تنها مخل امنیت کشورند بلکه موجب درآمد بسیار 

بزرگی برای برخی از افراد خاص و متصل به برخی نهادها شده است. از شما می خواهیم با احترام 
بــه قولی که داده اید، در اولین قدم وزیــر ارتباطات را برکنار کرده و فردی را منصوب کنید که برنامه 

سیاسی مشخصی برای رفع فیلترینگ داشته باشد. 
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سال هفتم  شماره 021866
بررسی رویدادهای سیاسی ایراندو شنبه  3 دی 1403 میهن

گزارش

رئیس جمهور روز گذشــته به مناسبت ولادت حضرت 
زهرا )س( در مراسم تجلیل از مقام زن که در سالن اجلاس 
سران برگزار شد، ســخنرانی کرد. مسعود پزشکیان با بیان 
اینکه ربطی ندارد که مسیحی یا یهودی هستی یا مسلمان، 
قرآن می گوید، هر کس کار زشــت کند مجازات می شود، 
گفت: اگر نسل جدید حق می گوید حق با آن است و ما باید 
خودمان را با حق تطبیق دهیم. قرآن می گوید، چه کســی 
ظالم تر اســت از اینکه به خدا دروغ بگویــد، یا اگر حرف 
درست را آوردند آن را تکذیب کند. کسی که حرف درست 
را بپذیرد، متقی است. وظیفه ما پیاده سازی حق در جامعه 
اســت. پیامبران آمدند تا حق را در جامعه ایفا کنند. فرقی 
نمی کند، زن یا مرد تُرک یا عرب باشد. اگر این را باور کنیم، 
نوع برخوردمان با جوانان را براساس حق تنظیم می کنیم. به 
عقیده او اگر حرف درست را بپذیریم، اختلاف و دعوا وجود 
ندارد. اختلاف جایی شکل می گیرد که من دلم نمی خواهد 
به حقوق طرف مقابل احترام بگذارم. پزشکیان با اشاره به 
مباحث مطرح شده در این جلســه گفت: معتقدم ما هنوز 
حزب واقعی نداریم. حزب یعنی اینکه وقتی به قدرت رسید 
بــرای هر حوزه ای مانند سلامت و آموزش و اقتصاد برنامه 
داشته باشد. باید بســتر را در این زمینه آماده کنیم. باید به 
گروه ها و سمن ها احترام بگذاریم.  وی با بیان اینکه »زندگی 
یک پیوندی اســت برای رفتن در راه حق و عدالت«، بیان 
کرد: برتر بودن به مرد و زن بودن نیســت بلکه به این است 
که چه کسی با تقواتر است. تقوا برتریت انسان هاست. تقوا 
حرکت بدون خطاســت. حرکت بــدون خطا در اقتصاد و 
پزشکی و جامعه شناســی و آموزش هر کدام معنایی دارد. 
اگــر زن یا مرد بــدون خطا عمل کند، حق با اوســت. در 
طبابت یک خانم دکتر از من کــم  عارضه تر عمل می کند. 
پزشکیان با اعلام اینکه »در دولت آماده ایم در تمام زمینه ها 
بستر را برای حضور تمام خانم ها و زنان باز و از آنان استفاده 
کنیــم«، تصریح کرد: من یادم اســت در دانشــگاه چپ و 
راســت، گروه های مختلف با عقیده های مختلف بودیم اما 
همه دانشجویان به فکر این بودند، راه ما برای حل مشکل 
مردم بهتر است. اما نگاه امروزی ما از آن ارزش ها و از نگاه 
خدمت به مردم و نگاه برای نجات ایران رســیده به اینکه تو 
چپ هستی یا راست. تو لباست چه شکلی است. دغدغه 

ما باید حل مشکلات مردم باشد  .

ادامه یادداشت روز

 به هیچ زیرساختی
برای رفع فیلترینگ نیاز نیست

قوانین ما در این بخش ناقص اســت امــا از نظر حقوقی این 
موضوع غیرقابل  بررســی نیست؛ چه از نظر حقوقی و چه از 
نظر فقهی، اصل بر آزادی اســت. در فقه اصلی وجود دارد به 
نــام اصل اباحه به این معنا که هر آن چیزی که ممنوع نشــده 
باشــد، مجاز است. کسب وکارهای مشــروع و قانونی مجاز 
هستند و کسب وکارهایی که موضوع کار آنها مشروع و قانونی 
نیست مانند خریدوفروش موادمخدر و خریدوفروش اسلحه 
گرم طبــق قوانین ایران مجاز نیســتند چراکه کالا و خدمات 
غیرقانونی اســت. افرادی که کســب وکاری را با خدمات و 
کالاهــای مجاز راه می اندازند، هیــچ ممنوعیت قانونی برای 
فعالیت ندارند؛ در نتیجه صاحبان کســب وکار در صورتی  که 
این کســب وکارها در محیط آنلاین اداره می شوند، حق دارند 
که بــه فعالیت خود ادامــه دهند؛ ممانعــت در روند کار این 
کســب وکارها از طرق مختلف مانند فیلترینگ، تضییع حق 
این افراد اســت به  خصوص که فیلترینــگ در نظام حقوقی 
ایران غیرقانونی اســت و تمام اقداماتی که تــا به امروز برای 
فیلترینگ انجام گرفته است نیز غیرقانونی است و هیچ قانونی 
وجود ندارد که اجــازه فیلترینگ را صادر کرده باشــد. تنها 
چیــزی که می تواند اختیاری را به دولت و نهادهای حاکمیتی 
بدهد، قانون است. هیچ  چیزی غیر از قانون اجازه نمی دهد، 
حقوق مشروع ملت سلب شود. در حوزه اینترنت نیز به همین 
شکل است؛ در مساله اینترنت بسیاری از رفتارهایی که اتفاق 
می افتد، غیرقانونی اســت. شورای عالی فضای مجازی و یا 
کمیته تشــخیص مصادیق مجرمانه هیچ  یک پایه های قانونی 
ندارند اما محیــط اینترنت را با محدودیت های گســترده ای 

مواجه کردند.

ســیدعلی خمینی: آنچه امروز  به آن احتیاج داریم، وحدت کلمه 
و اجتماع روی نقاط مشترک همه ایرانیان است. در شرایط فعلی 
هر سیاســت یا اقدام یــا قانونی که موجب تقویت شــکاف های 
اجتماعی شود، مشکوک و ممنوع است. متاسفانه هنوز در مورد 
چگونگی همجواری دو مفهــوم اسلام و جمهوریت و مفاهیمی 
چون مصلحت و وحدت و بسیاری از کلیدواژه های مهمی که امام 

بیان کردند، کار مهمی صورت نگرفته است.

قانون مشکوک حجاب؟
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس در نطق پیش از دستور صحن 
علنی: درخصوص افزایش نرخ ارز و مســاله کمبود برق و گاز و 
بروز مشکلات ناشــی از آن  ضرورت دارد کمیسیون اقتصادی با 
بررسی کارشناسی، گزارش خود را از دلایل و پیامدهای افزایش 
قیمــت ارز به مجلــس ارائه کند. همچنین کمیســیون صنایع و 
کمیســیون انرژی، گزارش خــود درخصوص ابعــاد مختلف و 

راهکارهای حل ناترازی انرژی را آماده کنند.

پیامدهای افزایش ارز 
علی بابایی کارنامی، رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس خطاب 
به رئیس مجلس و رئیس جمهور: ناترازی ســفره مردم و انرژی و 
خاموشــی برق غیرقابل توجیه است، تولیدکنندگان، کشاورزان و 
مردم شــریف ایران چه گناهی کرده اند که باید تاوان بی تدبیری و 
سوءمدیریت برخی مســئولان و وزرا را در جهت تامین سوخت 
نیروگاه ها بدهنــد. آیا وقت برکناری برخی وزرا و مدیران به علت 

ناکارآمدی فرا نرسیده است.

به وقت برکناری برخی وزرا   

رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح روز گذشــته در خجسته 
سالروز میلاد سیده  زنان دو عالم حضرت صدیقه کبری)س(، 
در دیــدار هزاران نفــر از مداحان و شــاعران اهل بیت)ع( و 
قشــرهای مختلف مردم، حضرت فاطمه زهرا)س( را الگوی 
کامل همه بشــریت بــرای »قیــام در راه حق، ایســتادگی، 
شــجاعت، صراحت و قوت منطق و استدلال« خواندند و با 
اشاره به تلاش دشــمنان برای هراس افکنی، اختلاف افکنی و 
یأس افکنی در جامعه، تاکید کردند: خاصیت پیروان شیطان، 
گزافه گویی و دروغ پردازی است و چاره آن، جهاد تبیین و بیان 

حقایق و ارائه منطق قابل قبول.
آیت الله خامنه ای همچنین با اشــاره به محقق نشدن هیچ 
یک از اهداف رژیم صهیونیســتی برای نابود کردن حماس و 
حزب الله، گفتند: ملت های شــرافتمند منطقه به فضل الهی 
رژیم منحوس را ریشه کن می کنند و فردایی بهتر را برای منطقه 

رقم خواهند زد.
رهبر انقلاب اسلامی با بیان نکاتی درباره مســائل منطقه 
ازجمله مساله سوریه، گفتند: یک گروه اغتشاش گر با کمک، 
نقشه و برنامه ریزی دولت های خارجی توانست از ضعف های 
درونی سوریه استفاده کند و این کشور را به هرج ومرج بکشاند.
ایشان با اشاره به ســخنان چندی قبل خود مبنی بر برنامه 
دوگانه آمریکا برای کشــورهای منطقه، یعنی »مسلط کردن 
یک حکومت فردی مســتبد سازش گر با سلطه« و اگر ممکن 
نبود، »ایجاد اغتشــاش و هرج ومرج در آن کشور«، افزودند: 
برنامه آنها در سوریه به ایجاد اغتشاش و هرج ومرج منتهی شد 
و اکنون آمریکا، رژیم صهیونیستی و همراهان آنها با احساس 
پیروزی، همچون اصحاب شــیطان دچار گزافه گویی و حرف 

مفت زدن شده اند.
آیت الله خامنه ای، سخنان یک مقام آمریکایی را با مضمون 
پنهان »کمک و حمایت از هر کســی که در ایران اغتشــاش 
کند«، نمونه ای از گزافه گویی های دشمنان دانستند و افزودند:  
احمق ها گویا بوی کباب شنیده اند اما ملت ایران هر کسی که 
مزدوری آمریــکا را در این زمینه قبول کند، زیر گام های خود 

لگدمال خواهد کرد.
ایشان در بیان نکته ای دیگر ناظر به تحولات منطقه، با اشاره 
به تظاهر عنصر صهیونی به پیروزی و رجزخوانی و گزافه گویی، 
گفتند: بدبخت ها، شما کجا پیروز شدید؟ آیا این پیروزی است 
که چهل وچند هزار زن و کودک را با بمب کشتید اما نتوانستید 
حتی یکی از اهداف اعلامــی خود در ابتدای جنگ را محقق 
کنید؟ آیا حماس را نابود و اســرای خود را در غزه آزاد کردید؟ 
آیا با وجود به شــهادت رســاندن شــخصیتی عظیم همچون 

سیدحسن نصرالله، توانستید حزب الله لبنان را از بین ببرید؟
رهبر انــقلاب، مقاومــت در منطقــه اعــم از حزب الله، 
حمــاس و جهاد اسلامی را زنده و بالنده خواندند و خطاب به 
صهیونیست ها گفتند: بنابراین شما پیروز نیستید بلکه شکست 
خورده اید. ایشان پیشــروی صیهونیست ها در خاک سوریه و 
اشغال مناطقی از آن را ناشی از نبود مانع و مقاومت حتی یک 
سرباز در مقابل آنها خواندند و گفتند: این حرکت بدون مانع،  
پیروزی نیست البته بدون تردید جوانان غیور و شجاع سوری 

شما را از آنجا بیرون خواهند کرد.
نکته ســوم آیت الله خامنه ای درباره تحولات منطقه، ناظر 
به جنگ روانی و تبلیغاتی علیه ایران با ادعای از دســت دادن 

نیروهای نیابتی در منطقه بود.
ایشــان با تاکید بر اینکه جمهــوری اسلامی  نیروی نیابتی 
ندارد، گفتنــد: یمن، حزب الله، حمــاس و جهاد می جنگند 
چون با ایمان هســتند و عقیده و قدرت ایمان، آنها را به میدان 
مقاومت آورده است، نه اینکه نیابتی از سمت ما داشته باشند.

رهبــر انقلاب با تاکید بر اینکه جمهــوری اسلامی اگر هم 
روزی بخواهد اقدامی کند احتیاجــی به نیروی نیابتی ندارد، 
افزودنــد:  مردان مومن و شــرافتمند در یمن، عــراق، لبنان، 
فلسطین و ان شاالله در آینده نزدیک در سوریه، درحال مبارزه با 
ظلم و جنایت و رژیم منحوس و تحمیلی صهیونیستی هستند. 
جمهوری اسلامی نیز مبارزه می کند و به خواست پروردگار این 

رژیم را از منطقه ازاله خواهیم کرد.
ایشان این ســخنان را نه یک بیان سیاســی بلکه حقایقی 
ملموس و تجربه  شــده خواندند و با اشــاره به ســر برآوردن 
مجموعــه قــوی و پولادیــن و شــرافتمند حزب اللــه از دل 
اغتشاشــات و جنگ های داخلی دهه ۶۰ لبنان خاطرنشــان 
کردنــد: از دل آن تهدیدها و ناامنی ها، فرصت بزرگی همچون 
حزب الله لبنان سر برآورد و اتفاقاتی همچون شهادت بزرگان 
آن همچون سیدعباس موســوی نیز نه  تنها آن را ضعیف نکرد 
بلکــه قوی تر کرد و امــروز و فردای مقاومــت نیز همین گونه 

خواهد بود.
آیت الله خامنه ای ایجاد فرصت ها از دل تهدیدها را در گرو 
هوشیاری، احساس مســئولیت و عمل به وظایف دانستند و 
بــا تاکید بر اینکه فردای منطقه از امــروز آن بهتر خواهد بود، 
گفتند: پیش بینی می کنیم، مجموعه ای قوی و شــرافتمند در 
سوریه نیز سر برآورد چراکه امروز جوانان سوری چیزی برای از 
دست دادن ندارند و مدرسه، دانشگاه، خانه و خیابان آنها ناامن 
اســت بنابراین باید با قوت اراده در مقابل طراحان و مجریان 

ناامنی بایستند و بر آنها فائق آیند.

ایشــان همچنین در بخش نخســت سخنان شان در تبیین 
شخصیت بانوی دو عالم، افزودند: سراسر زندگی آن حضرت 
به ویژه مدت کوتاه حیات شان پس از رحلت پیامبر)ص(، تبیین 
مســتمر حقایق و مبانی محکم دین بــود و این، الگو و قله ای 
اســت که اگرچه نمی توان به آن رسید اما باید مدام به سمت آن 

حرکت کرد.
رهبر انقلاب اسلامی در بیان معانی حدیثی از پیامبر خاتم 
مبنی بر اینکه »محبت و دوستی حضرت فاطمه)س( 1۰۰ جا 
به درد انســان می خورد که آسان ترین آن هنگام مرگ و در قبر 
است«، افزودند: معنای آســان این حدیث، فواید بی شماری 
اســت که دوســتی و ارادت به حضرت صدیقه کبری)س( به 
همراه می آورد اما معنای سخت حدیث آن است که اگر انسان 
کارهایی کند که محبت آن حضرت به او جلب شــود 1۰۰ جا 

فایده و ثمره بی نظیر دارد.
ایشان الگو قرار دادن خصوصیات حضرت فاطمه)س( را 
راه جلب محبت آن شــخصیت یگانه خواندند و گفتند: یکی 
از مهم ترین این خصوصیات، تبیین مســتمر حقایق است که 

مداحی در حقیقت ادامه آن جهاد تبیین است.
آیت الله خامنه ای با اشــاره به حدیث دیگری از رسول اکرم 
کــه »مومن گاهی با جان یا شمشــیر و گاهی بــا زبان جهاد 
می کند«، گفتند: جهاد زبان گاهی اهمیت و تاثیرش از جهاد 

با جان نیز بیشتر است. 
ایشــان مداحان را جهادگران با زبان دانســتند و افزودند: 
مداحی یک رسانه تمام عیار و یک هنر ترکیبی است که ابعاد آن 
در شکل و محتوا، لفظ و معنا، شعر و آهنگ و صدا، مدیریت 

جمعیت و چهره به چهره شدن با مردم، نمود پیدا می کند.
رهبر انقلاب تبیین مسائل روز را نیازی حقیقی دانستند و با 
اشاره به برنامه ریزی پنهان و آشکار و هزینه کردن دشمن برای 
شبهه افکنی و تحریف حقایق، گفتند: مداحان ازجمله کسانی 
گاهی بخشی، امیدآفرینی  هستند که می توانند با »جهاد تبیین، آ

و تحرک آفرینی«، پاسخ مناسب و موثر به دشمن دهند.
آیت الله خامنه ای ســه گانه »هراس افکنی، اختلاف افکنی و 
یأس آفرینی« را مثلث اهداف ضداسلامی- ضدایرانی دشــمن 
دانستند و گفتند: حیله و کار اصلی شیطان، ایجاد ترس و هراس 
اســت و اصحاب ادب و شــعر و تفکر باید با منطق دلنشین، 

گاهی و ایستادگی« را به مردم منتقل کنند. »شجاعت و آ
در ابتــدای این دیــدار 8 نفر از مداحان و شــاعران اقصا 
 نقاط کشــور به مدیحه سرایی و ذکر فضایل اهل بیت عصمت 
و طهــارت)ع( پرداختند. همچنین حاضران با ســرودخوانی 
دسته جمعی، مقام حضرت صدیقه طاهره)س( را ارج نهادند.

وی نیابتی ندارد جمهوری اسلامی نیر
رهبر انقلاب در دیدار هزاران نفر از مداحان و شاعران اهل بیت)ع( :

لزوم حضور زنان برای آینده کشور 
رئیس جمهور پزشکیان برای چندمین بار تاکید کرد 

که معتقد است ما هنوز حزب واقعی نداریم
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پیام به تهران 

هاکان فیدان، وزیر خارجه ترکیه به همراه هیاتی عالی رتبه برای 
دیدار با مسئولان دولت موقت سوریه وارد دمشق شد. براساس 
گزارش خبرگزاری ســوریه، فیدان )یک شنبه( در دمشق با ابو 
محمد الجولانی، رهبر تحریرالشــام دیدار کرد. پیش تر برهان 
کوراوغلو، کاردار سفارت ترکیه در دمشق در مصاحبه ای گفت 
که پس از هاکان فیدان، وزیر امور خارجه کشورمان، اردوغان 

رئیس جمهور ما هم درحال بررسی آمدن به دمشق است«.

آویگــدور لیبرمــن، رهبر حزب اســرائیل بیتنــا: نباید دیگر 
منتظر موشک بالستیک بعدی باشیم و باید از دفاع به حمله 
برویم. نباید تنها یک حمله علیــه یمن انجام دهیم بلکه باید 
مجموعــه ای از حملات را انجام دهیم کــه تمام منابع انرژی 
و بنــادر آن را هدف قرار دهد. این درحالی اســت که آمریکا 
و انگلیس طی روزهای اخیر حــملات متعددی را به مناطق 

مختلف یمن انجام دادند. 

اعضای تیم ترامپ به کارشناســان اعلام کردند که قصد دارند در 
مراسم تحلیف رئیس جمهور منتخب در 2۰ ژانویه، خروج از سازمان 
بهداشــت جهانی را اعلام کنند. این اقدام، بزرگ ترین منبع تامین 
بودجه ســازمان را از بین می برد و به توانایی آن برای پاســخگویی 
به بحران های بهداشت عمومی آسیب می رساند. لارنس گوستین، 
استاد بهداشــت جهانی می گوید، آمریکا خلأ بزرگی را در تامین 

مالی و رهبری بهداشت جهانی باقی خواهد گذاشت.

خروج از بهداشت جهانیبه یمن حمله کنید!فیدان در دمشق

گروه بین الملل:  چندی دیگر قرار است دونالد ترامپ به  عنوان 
چهل و هفتمین رئیس جمهوری ایالات متحده مراســم تحلیف 
خــود را برگزار کند و وارد کاخ  ســفید شــود و همین موضوع 
موجب شده تا موجی از تقاضاها برای مذاکره با تیم او و حتی 
نزدیک تر شــدن روابط با ایالات متحده از ســوی کشورهای 
جهان به پا شــود. به  عنوان مثال، دولت کوبا اخیراً در سالگرد 
عادی ســازی روابط واشــنگتن - هاوانا که در دوران باراک 
اوباما و رائول کاسترو انجام شد، اعلام کرد که به دنبال آن است 
تا با دولت ترامپ مذاکرات جدیدی را سر وشــکل دهد. دلیل 
ایــن امر هم عموماً اقتصادی اســت؛ چراکه کوبا همین حالا 
زیر بار تحریم هایی اســت که هم دولت اول ترامپ و هم دولت 
بایدن علیه آن وضع کردند و در نهایت نزاع سیاسی باعث شد 

تا مصائب اقتصادی برای این کشور به وجود بیاید. 
در اروپا هم تقریباً چنین جوی حاکم است. حدود دو هفته 
پیش ترامپ برای افتتاح کلیسای نوتردام پاریس که سال 2۰19 
در آتش ســوخت به دعوت امانوئل مکرون، رئیس جمهوری 
فرانسه وارد این کشور شد و از سوی دیگر ولودیمیر زلنسکی، 
رئیس جمهوری اوکراین هم با وی در حاشــیه این مراسم دیدار 
کرد. همین موضوع از سوی تحلیلگران به این گونه تحلیل شد 
که مکرون قصد دارد از ایــن طریق هم با ترامپ دیدار و خود 
را بــه وی نزدیک تــر کند و هم اینکه بتوانــد در پرونده جنگ 
اوکراین به  عنوان یک عنصر مهم و اثرگذار وارد میدان سیاست 
بین الملل شــود که ترامپ قرار اســت از این بــه بعد برای آن 
تصمیم گیری کند. البته مولفه های دیگری هم در این خصوص 
وجود دارد امــا به هر ترتیب باید گفت که جهان، امروز نگران 
ورود مجدد ترامپ به کاخ ســفید است و همه چشم انتظار آن 
هســتند تا ببینند، او پس از مراسم تحلیفش قرار است چگونه 

اوضاع را مدیریت کند. 

 W مذاکره مستقیم با تهران؟
با تمام این تفاسیر ترامپ برای ما ایرانیان یادآور لغو برجام و 
خروج  یکجانبه ایالات متحده از توافقی است که در سال 2۰1۵ 
در دوران باراک اوباما منعقد شد و علاوه بر آمریکا، کشورهایی 
مانند چین، روسیه، فرانسه، آلمان و انگلیس هم در مذاکرات 
آن حضور داشــتند. تبعات خــروج آمریــکای تحت فرمان 
ترامپ تا همین حالا می تواند لمس شــود اما بحث اینجاست 
که با ورود مجدد او به اتاق بیضی کاخ  ســفید معلوم نیست که 
رئیس جمهور محافظــه کار ایالات متحده چگونه می خواهد با 
ایران مواجه شــود و بر همین اساس، بازار گمانه زنی ها در این 

خصوص هر روز داغ تر می شود. 
در این خصوص رســانه عراقی »بغدادالیوم« به نقل از یک 
منبع نزدیک به دولت ایران مدعی شــده که »ایران در روزهای 
گذشته، پیامی را از دولت منتخب آمریکا از طریق عمان که از 
کانال های مهم در تبادل پیام ها بین تهران و واشنگتن محسوب 
می شــود، دریافت کرده اســت«. به گزارش ایسنا، این منبع 
)یک شنبه( به بغدادالیوم گفت: پیام دونالد ترامپ به مسئولان 
ایرانی شامل آمادگی او برای مذاکره با تهران و امکان رسیدن به 
توافق هسته ای غیر از توافقی است که در سال 2۰1۵ )برجام( 

حاصل شد و ترامپ سال 2۰18 از آن کناره گیری کرد. 
ایــن منبع ایرانی گفت: »ترامپ بیشــتر از چنــد ماه برای 
دریافت پاســخ مســئولان ایرانی درباره آمادگی شــان جهت 
مذاکره در پرونده های مختلف ازجمله پرونده هسته ای منتظر 
نخواهد ماند. پیام آمریکا نشان می دهد، ترامپ برای مذاکرات 
مســتقیم و در سطح عالی با ایران در اوایل فعالیت خود بسیار 
جدی است. اگر ایران قبول کند، احتمال توافق وجود خواهد 

داشت اما چیزی وجود ندارد که تضمین کند در صورت حصول 
توافق، آمریکا به آن پایبند خواهد ماند یا خیر«.

 Wتهران آماده است
اینکه خبر مذکور که توســط رســانه عراقی مطرح شده تا 
چه حد می تواند نشــانه  امید برای برگــزاری مذاکرات جدید 
باشــد، موضوعی است که به دو طرف این گفت وگوها مربوط 
می شود. واقعیت این است که ترامپ در رقابت های انتخاباتی 
و کمپین هایی که برگزار کرده اســت، بارها مدعی شده بود که 
می تواند یک هفته ای با ایران به توافق برسد. او حتی سعی کرد 
از موضع تشویق برآید و این موضوع را با لحن مختلف مطرح 
کرد اما واقعیت این است که هنوز هم مشخص نیست که تیم او 

چه خوابی برای مذاکره ایران دیده اند. 
از ســوی دیگر، ایران هم بارها اعلام کرده که آماده مذاکره 
اســت اما باید یک مذاکره شــرافتمندانه و براساس منافع آن 
باشــد و حتی تضمین هایی در مورد عدم خروج آمریکا از آن 
داده شود. در همین رابطه اخیراً سیدعباس عراقچی، وزیر امور 
خارجه جمهوری اسلامی ایران در سفر به مصر و در مصاحبه 
با شبکه الغد عنوان کرد: ما همچنان منتظر تصمیم طرف هایی 
هستیم که با آنها وارد مذاکرات شدیم که این طرف ها سه کشور 
اروپایی، چین، روســیه و طرف آمریکایی بود که از این گروه 

خارج شد.
عراقچی گفت: ما نســبت به مســالمت آمیز بودن پرونده 
هســته ای خود اطمینان کامل داریم و مانعی برای مشــارکت 
دادن دیگــران نداریم و حتــی بعد از عقب نشــینی آمریکا از 
مذاکرات، ما به هیچ وجه میز مذاکرات را ترک نکردیم و همواره 
آماده ورود به مذاکرات شــرافتمندانه براساس احترام و منافع 
متقابل هستیم. وی تصریح کرد: دکترین نظامی و امنیتی ایران 
به هیچ وجه براساس در اختیار داشتن سلاح هسته ای نیست. 
وزیر خارجه جمهوری اسلامی ایران گفت: امکان دستیابی به 
برخی راه حل ها با روش های مسالمت آمیز جهت جلوگیری از 

تشدید تنش و چارچوب کاری دیپلماتیک وجود دارد. 
این سخنان وزیر خارجه کشورمان درحالی مطرح می شود 

که اخیراً آنتونی بلینکن، وزیر خارجه ایالات متحده در گفت وگو 
با اندیشــکده آمریکایی شــورای روابط خارجی با اتهام زنی 
دوباره به جمهوری اسلامی ایران مدعی شــد که ممکن است 
ایران پس از تحــولات ماه های اخیر منطقه به طور جدی تری 
به فکر ســاخت سلاح هسته ای باشــد. به گزارش ایرنا، وزیر 
امــور خارجه آمریکا با بیان اینکه ایران از عواقب آنچه او آن را 
گاه است«،  تلاش برای »دستیابی به سلاح هسته ای خواند، آ
در عین حال از امکان مذاکره بین واشــنگتن و تهران در دوره 
ریاست جمهوری دونالد ترامپ ســخن گفت و اعلام کرد که 
»فکر می کنم احتمال )از ســرگیری( مذاکرات وجود دارد اما 
البته بســتگی به ایــن دارد که ایران چه انتخابــی می کند و آیا 

تصمیم می گیرد در این روند شرکت کند یا خیر«.

 Wمساله ای به نام اسرائیل
آنچه در این راســتا باید مورد نظر قرار بگیرد این اســت که 
ایران به دنبال آن اســت تا مذاکرات را انجام دهد اما تیم ترامپ 
براساس سابقه ای که از خود در سال 2۰18 نشان دادند به دنبال 
آن هستند تا یک توافق با تضمین های حداکثری به نفع خود را 
تثبیــت کنند؛ به یاد داریم که یکی از دلایل ترامپ برای خروج 
آمریکا از برجام این بود که این توافق باعث نشده تا محصولات 
آمریکا وارد ایران شــود و همین موضوع از نگاه شخصی مانند 
ترامپ که یک تاجر به حســاب می آیــد، متزلزل کننده هر نوع 
توافق با تهران است. در این راستا، مولفه دیگری به نام اسرائیل 

وجود دارد. 
بدون شک در دنیا هیچ کس به اندازه نتانیاهو از پیروزی ترام 
خرسند نیست و او با تمام تلاش خود سعی می کند که مانع از 
دستیابی توافق میان تهران - واشنگتن شود. نتانیاهو وضعیت 
منطقه را به  خصوص پس از خروج اسد از دمشق به نفع خود و 
اسرائیل می بیند و به همین دلیل باید به این نکته مهم توجه شود 
که او پس از 2۰ ژانویه و روی کار آمدن ترامپ، سعی می کند هر 
اقدامــی را علیه مذاکرات ایران و آمریکا انجام دهد. حال باید 
دیــد آیا ترامپ در این نوع از مذاکرات ســعی بر توافق با تهران 

دارد یا راضی نگه داشتن تل آویو! 

بغدادالیوم مدعی شد ایران پیام دولت جدید آمریکا را از کانال عمان دریافت کرده است

دیدگاه: گزارش خارجی

فقط منافع روسیه!
 پوتین در مورد روابط روسیه با کشورها

چه می گوید؟

ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه در مصاحبه ای با 
پاول زاروبین، خبرنگار روسی گفت: »می دانید که نیازی 
به ترســاندن کسی نیســت. خطرات زیادی وجود دارد و 
درحال افزایش اســت. می توانیم ببینیم مخالفان دارند چه 
کار می کنند«. وی در پاسخ به اینکه آیا رویدادهای کنونی 
به جنگ جهانی ســوم منجر می شود، توصیه کرد که نباید 
کسی را ترساند اما اعتراف کرد که خطرات درحال افزایش 
اســت و مخالفان روســیه، وضعیت را وخیم تر می کنند. 
رئیس جمهور روسیه ادامه داد: »ما همواره به هر چالشی 
واکنش نشــان می دهیم. وقتی مخالفان کنونی و شرکای 
احتمالی می شنوند، می فهمند و این را درک می کنند، باور 
می کنم که این درک به معنای این اســت که آنها به دنبال 

سازش هستند«.
پوتین در ادامه افزود: مســکو روابطش را با کشورها 
فقط براساس منافع کشور روسیه ایجاد خواهد کرد. اگر 
با کســی روابطی ایجاد کنیم، فقط بر این اساس خواهد 
بود. وی در پاســخ به احتمال بهبود روابط بین مسکو و 
آمریکا نیز گفت: »احتمال اتفاق افتادن هر چیزی وجود 
دارد اما باید میل و رغبتی وجود داشــته باشد. ما هرگز 
میل و رغبت خود را از دســت نداده ایم«. رئیس جمهور 
روســیه در ادامه خاطرنشــان کرد، مســکو آماده یافتن 
سازش اســت اما نه به بهای ضرر و زیان منافع کشور. 
پوتین گفت، هنگامی که پتانسیل روسیه در دوران رهبری 
مقامات ســابق کاهش یافت، کشــورهای دیگر ترجیح 
دادند، مسکو را به جای پذیرش آن به عنوان یک شریک 

در جهان متمدن به زمین بزنند.
رئیس جمهــور روســیه همچنین گفــت: در تاریخ 
معاصر، روســیه دوره ای را تجربه کرده که در آن نسل 
قبلی سیاســتمداران سعی کردند، کشــور خود را نابود 
کنند تا بتوانند به  نوعی بخشــی از به  اصطلاح »جهان 
متمدن« شــوند. پوتین درباره جنگ اوکراین نیز گفت: 
روســیه نباید منتظر می ماند بلکه باید قاطعانه تر عمل 
می کرد و زودتر برای درگیری مســلحانه آماده می شد. 
سران غربی معتقد بودند که با خرید وقت برای اوکراین 
می توانند برای یک درگیری مسلحانه  آماده شوند که آن 

را متصور بودند.
رئیس جمهور روســیه در ادامه مصاحبــه خود افزود: 
ســران غربی علناً اذعان کردند که نمی خواســتند، توافق 
مینسک را اجرایی کنند و می خواســتند به اوکراین زمان 
بدهند تا بار دیگر مسلح شده و برای درگیری مسلحانه ای 
آماده شود که به معنای پیش بینی قریب الوقوع بودن چنین 
درگیری مسلحانه ای توســط آنهاست. او توسعه موشک 
بالستیک اورشنیک را یک رویداد تاریخی بی سابقه برای 
صنعت هوافضا دانســت و گفت: اورشنیک رویداد سال 
نیست بلکه یک رویداد تاریخی در صنعت هوافضاست. 
هیچ چیز از این نوع قبلًا اتفاق نیفتاده است و برای اولین 

بار با این نوع سلاح اتفاق افتاد.
پوتین تاکید کرد که باید موشــک اورشنیک تولید و در 
شــرایط جنگی آزمایش شــود اما در وزارت دفاع روسیه 
دیدگاه های متفاوتی وجود داشــت. وی افزود: در وزارت 
دفاع در این مورد دیدگاه های مختلفی وجود داشــت. در 
نهایت من به کســانی پیوســتم که معتقد بودند، ابتدا باید 
تولید شــود و دستور مســتقیم این کار را دادم و منابع لازم 

را تخصیص دادم.
رئیس جمهــور روســیه همچنین گفت کــه »به  طور 
عمیق« در توسعه این موشک مشارکت داشته و افزود که 
این »بخشی از کار او« است. وی در ادامه مصاحبه خود 
افزود: »ســران غربی علناً اذعان کردند که نمی خواستند 
توافق مینســک را اجرایی کنند و می خواستند به اوکراین 
زمــان بدهند تا بار دیگر مســلح شــده و بــرای درگیری 
مسلحانه ای آماده شود که به معنای پیش بینی قریب الوقوع 

بودن چنین درگیری مسلحانه ای توسط آنهاست«.
نووستی 
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نشســت رونمایی از کتاب »گفتارهایی در تاریخ عصر صفوی؛ 
یادگارنامه ایرانی پروفســور رودی متی« به همت خانۀ اندیشمندان 
علوم انسانی و با همکاری موسسه پژوهشی نگاه معاصر، شنبه اول 

دی در سالن حافظ خانۀ اندیشمندان علوم انسانی برگزار شد.

 W محقق شدن رویای ایران بزرگ در دولت صفویه
احمد مســجدجامعی، قائم مقــام مرکــز دایره المعارف بزرگ 
اسلامی و وزیر اسبق فرهنگ و ارشاد اسلامی در این نشست گفت: 
»من کتاب را ندیده ام اما مطمئناً کار ارزش مندی انجام شده است. 
به طور کلی تاریخ جامعۀ ایران را کمتر کار کرده ایم. در این جا بحثی 
را اجمالًا مطرح می کنــم و آن این که دولت صفویه، رویای ایران را 
بعد از قرن ها عملی کرد اما مقدمه کوتاهی بر این حرف بیفزایم و آن 
این که این رویا قرن ها بعد از سقوط ساسانیان در دل و جان ایرانیان 
وجود داشــت و بعد از آن قدم هایی برداشته شــده بود که منجر به 
روی کار آمدن صفویه شد. تقریباً همۀ دولت های بعد از صفویه نیز 
تلاش شــان این بود که پا جای پای صفویه بگذارند. اگرچه در دورۀ 
قاجار ظل الســلطان آثار صفوی را از بین می برد اما نوعی بازگشت 
به هنرها و الگوهای صفوی در دورۀ قاجار وجود داشــت. در دورۀ 
پهلوی هم این وضعیت تغییر نکرد. در کل تجربه رویای ایران بزرگ 

در دورۀ صفویه محقق شد.«

 Wدروازۀ ایران به دیپلماسی جهان 
در ادامۀ این نشســت سیدحسین میثمی، نویسنده و پژوهش گر 
گفــت: »به میثم کرمی به خاطر انتشــار این اثر ارزشــمند تبریک 
می گویم. موســیقی دوران صفوی یکی از دوره های بســیار مهم در 
تاریخ موسیقی ایران تلقی می شود چون برخی از ریشه های موسیقی 
ریشــۀ در دورۀ صفــوی دارد لذا تحقیق در این زمینه به ســوالات 
موسیقی دستگاهی کمک می کند. انگیزۀ من برای تحقیق به همین 
مســاله برمی گشت. همیشه برایم این ســوال مطرح بود که دستگاه 
موسیقی از کجا شــکل گرفته است؟ شروع به گردآوری رساله های 
موســیقی دوره صفویه کردم، این رســاله ها به صــورت پراکنده در 
کتابخانه هــای ایران و خارج وجود داشــت. وقتــی مطالعه کردم، 
متوجه شــدم کلمه دستگاه در برخی از این رساله ها آمده و به عنوان 
یک مفهوم دورۀ صفوی مطرح بوده اســت امــا مفهوم گام در دورۀ 
صفوی در هاله ای از ابهام قرار دارد. شــاه طهماسب و شاه سلطان 
حسین از مخالفان سرسخت موسیقی بودند لذا این رساله ها خیلی 

گویا نیستند اما چند رساله به مفهوم »گام« اشاره کرده اند.« 
علیرضا پلاســید، نویســنده و مترجم نیز در این مراسم گفت: 
»شــاه عباس و صفویه به طور کل دروازۀ ایران به دیپلماسی جهان 
مدرن بودند. کاری که صفویه در زمینۀ تجارت کرد و دیپلماسی ای 
که داشتند موجب شد، ایرانیان وارد مدرنیته استعماری شوند و این 
باعث شد که ایران جزو محدود کشورهایی باشد که هیچ گاه استعمار 
نشد. رودی متی از وجه همین دیپلماسی، وجه تجاری و اقتصادی 
به این قضیه خوب نگاه کرده است و کارهایی که در این زمینه انجام 

داده، فضایی را برای درک به ما ارائه می دهد.«

 Wچگونه صفویه پژوه شدم؟ 
رودی متی، صفویه پژوه شــاخص که این جشن نامه به پاس ۵۰ 
سال ایران دوســتی و پژوهش های ممتاز صفویه شناسی او تدوین 
شده در پیامی تصویری گفت: »ای کاش می توانستم شخصاً در این 

رونمایی شــرکت کنم، تشکیل این برنامه برای من افتخاری است. 
امیــدوارم در آیندۀ نزدیک بتوانم به ایران ســفر کنم و تمام شــما را 
ببینم. از دوســت و همکار گرامی دکتر میثم کرمی تشکر می کنم. 
او برای تهیه و انتشــار این جشن نامه با مجموعه مقالات من و در 
ترجمۀ آن ها تلاش بسیاری کرده است. از او برای تمام این تلاش ها 
سپاس گزارم. ما سال هاســت که همدیگر را می شناسیم و باعث و 
بانی این آشــنایی، دکتر احسان یارشــاطر بوده است. در سال های 
بعــد که مقالات متعددی برای او کپی و تهیه کردم و فرســتادم، او 
آن ها را ترجمه و منتشر کرد. بیشتر این مقالات مربوط به عرفان و 
فلسفه بوده است. میثم کرمی از من خواسته است که چند کلمه ای 
در مــورد دلیل علاقه مندی ام به ایران و ایران شناســی به خصوص 
پژوهش در مورد صفویه توضیح بدهم. همان طور که می دانید، من 
هلندی الاصل هستم. وقتی دبیرســتان را در هلند به پایان رساندم 
دقیقاً نمی دانستم کدام رشته تحصیلی را برای تحصیلات دانشگاهی 
انتخاب کنم. از آن جایی که به زبان های لاتین و یونانی آشــنا بودم 
و »گزنفــون« و »هرودوت« را به زبان اصلی خوانده بودم، با ایران 
باســتان آشنا شده بودم و به ایران علاقه پیدا کرده بودم. از آن جا که 
اشتغال در این رشــته کار آسانی نیست چون از خانوادۀ ثروتمندی 
نمی آمدم. به من توصیه شد که در رشتۀ ایران بعد از اسلام تحصیل 
کنم و من به این توصیه عمل کردم. فارسی، عربی و ترکی یاد گرفتم 
و پس از دریافت لیســانس به مدت یک ســال قبل از انقلاب در 
ســال های 1۳۵۵ تا 1۳۵۶ شمسی بر اساس یک قرارداد فرهنگی 
بین هلند و ایران زندگی کــردم. در مدت اقامتم به مناطق مختلف 
کشور زیبای شما هم چنین کشور افغانستان و پاکستان سفر کردم. 
پس از این تجربه به هلند برگشــتم و فوق لیســانس رشتۀ عربی و 
فارسی را از دانشــگاه اوترخت دریافت کردم. سپس دو سال را در 
قاهره گذراندم. در آنجا با دانشــجویان آمریکایی آشــنا شدم که به 
من پیشــنهاد کردند که برای دکتری به ایالات متحده آمریکا بروم. 
از دانشــگاه لس آنجلس کالیفرنیا پذیرش گرفتم و با پروفســوری 
معروف که هنوز در قید حیات است، کار کردم. می خواستم دربارۀ 
مشروطیت کار کنم ولی او مرا متقاعد کرد که روی صفویان تمرکز 
کنم. این امر به من امکان داد که از منابع غنی که توســط کارمندان 
شــرکت هندی شبکۀ هلند موجود است، اســتفاده کنم. بعد از ۴۰ 
ســال با نوشــتن کتب متعدد در این زمینه هنوز هم به دوره صفویه 
علاقه منــد هســتم. در نهایت چند ملاحظه در مــورد تاریخ ایران 
بخصوص دوره صفویه که در تحقیقاتم نمایان است، بیان می کنم. 
من به ایران هــم به عنوان یک تمدن قدیمی فرخنده و هم به عنوان 

یک کشور معمولی نگاه می کنم. نه به عنوان یک زنجیره ناگسستنی 
از شکوه و عظمت از کوروش کبیر تا سلطنت پهلوی بلکه به عنوان 
یک واحد جغرافیایی که فراز و نشــیب های زیادی را به خود دیده 
است. تاریخ کشور شما مملو است از میراث فرهنگی قابل توجهی 
که در عین حال شاهد خشونت و ظلم فراوان نیز بوده است. بر این 
باور هســتم که در هیچ زمانی مفهوم ایران به عنوان یک مجموعه 
خالص و خدشه ناپذیر وجود نداشته است و ایران تحت نفوذ و تأثیر 
عوامل خارجی بوده و پیامدهایش هم فقط منفی نبوده است. غرور 
ملی یعنی دل بســتگی مردم به مفهــوم انتزاعی ملت هم یک پدیدۀ 
جدیدی است که تا اواخر دورۀ قاجار اصلًا وجود نداشت. درست 
است که ایران کشور منحصربه فردی است ولی تا حدی علت آن این 
اســت که ترکیبی از عناصر گوناگون است. هم از نظر نژاد، مذهب 
و زبان های مختلف. کشوری اســت که هیچ زمانی در انزوا نبوده 
و نیســت. بنابراین می شود ایران را با کشورهای دیگر مقایسه کرد. 
مطالعۀ من در مورد دیوان و دیوان سالاری صفوی از همین رویکرد 
برخوردار است. این دوره بسیار مهم و جالب است. خصوصاً برای 
درک ما از ایران امروزی اجتناب ناپذیر اســت. به نظر من صفویان 
پیوند محوری بین سده های میانه یعنی دوره های مغولان و تیموریان 
و دوران مدرن محســوب می شوند. بسیاری از نهادهای سیاسی و 
نظامی آن ها به دورۀ مغول برمی گردد. اما در دورۀ صفویه موسسات 
جدیدی هم ایجاد شــده است. در عین حال این دوره به دلیل پیوند 
بین ملت و ایمان مذهبی بنیادی است. مرزهای سرزمین ایران کم 
و بیش با هویت مذهبی آن هم پوشــانی پیدا کــرد. من این دوره را 
ماننــد دوره های دیگر در تاریخ ایران بررســی و مطالعه می کنم. با 
تمرکز روی تعامل عناصر خارجی، چه منطقه ای و چه دوردست. 
از کشــورهای هم جوار گرفته تا هندوستان و اروپا. این مهم است 
زیرا در دورۀ صفویه، ایران از طریق تجارت و دیپلماسی توانست به 

دنیای خارج متصل شود.«
در بخش پایانی این نشست میثم کرمی، گردآورنده کتاب گفت: 
»دوســتی من با رودی متی به حدود 2۰ ســال می رســد. در طول 
سال های گذشته، ارتباط صمیمانه و دو طرفه ای برقرار بوده است. 
جایگاه علمی او جایگاه کاملًا مشــخصی است. در طول دهه های 
گذشــته که صفویه شناسی رقم خورده، رودی متی را پرکارترین فرد 
می بینم. او دوره صفویه را بســیار دوســت می دارد. بخشی از این 
کتاب، تألیف اســت و بخش اعظم آن، ترجمه است. این کتاب به 
احترام ۵۰ ســال فعالیت یک ایران دوســت و دانشمند ایران شناس 

منتشر شده است.«

رونمایی از کتاب گفتارهایی در تاریخ عصر صفوی

تحقق رویای ایران بزرگ موسیقی

ساز محبوب بلوچ ها
ثبت جهانی ساز رباب 

ایران اخیــراً در نوزدهمین جلســۀ کمیتــه بین دولتی 
حفاظت از میراث فرهنگی ناملموس در پاراگوئه موفق به 
ثبت پروندۀ »مهارت ساختن و نواختن رباب« با مشارکت 
کشورهای افغانستان، تاجیکستان و ازبکستان شده است. 
رباب، سازی است که در بین بلوچ ها رواج دارد و به نوعی 
ســاز محبوب این مردم اســت و گفته می شــود هر جا که 
بلوچ ها باشــند، این ساز هم نواخته می شود. این ساز با نام 
پارسی »رواوه« بیش از یک هزار سال قدمت دارد. پروندۀ 
رباب در اجلاس 1۴۰1 نیز بررسی شده بود که در آن دوره از 

پیوستن به فهرست میراث جهانی ناملموس باز ماند. 
بهــروز وجدانی، پژوهش گر موســیقی در گفت وگو با 
ایسنا دربارۀ تاریخچه این ساز می گوید: »ساز رباب یکی 
از سازهای بســیار قدیمی تمام حوزۀ فرهنگی ایران است 
که قرن ها در بسیاری از کشورها رواج داشته است. در این 
راستا می توانیم به اشعار مولوی و سعدی اشاره کنیم که از 
نام رباب در آثار خود استفاده کرده اند. همین امر بیان گر این 
است که این ساز حدود ۶۰۰ تا ۷۰۰ سال قدمت دارد. این 
ساز در گذشته ها برخلاف امروز که یک ساز مضرابی است 
در بسیاری از کشورهای عربی با آرشه هم نواخته می شد. 
هم چنین در برخی کشورها به آن مربع هم می گفتند؛ چون 
مربع شکل بوده اما با گذر زمان شکل کاسه آن تغییر کرده 
است. آن رباب آرشه ای گذشــته با رباب کنونی متفاوت 
اســت ولی رباب کنونــی که چندین قرن اســت در ایران 
نواخته می شــود، چندی پیش در پاراگوئه به ثبت جهانی 
یونســکو رســید.« او دربارۀ روند ثبت جهانی رباب هم 
می گوید: »در ســال 2۰۰۳ کنوانسیون پاسداری از میراث 
فرهنگی ناملموس تشــکیل شد و ما هم در سال 2۰۰۵ به 
آن ملحق شــدیم. در همین راســتا تاکنون 2۴ اثر ایرانی را 
در فهرست آثار میراث فرهنگی ناملموس ثبت کرده ایم که 
ثبت برخی از آن ها به صورت انفرادی و برخی هم مشترک 
با کشورهای همسایه بوده است. ساز رباب هم به صورت 
مشــترک با ایران، افغانستان، تاجیکســتان و ازبکستان 
ثبت شده اســت زیرا این چهار کشور، پرونده را نوشته اند 
که نشان دهند این ســاز در این چهار منطقه مدت هاست 
که رواج دارد. هدف این کنوانسیون ثبت میراث های زنده 
اســت که اکنون هم در زندگی مردم نقش دارند. هم چنین 
میراثی که در این کنوانســیون ثبت می شود باید بین نسلی 
باشد و چند نســل از آن استفاده کرده باشند و ساز رباب 
کلیه این ویژگی های مهم را داشته است به خصوص این که 
ساز رباب در این مناطق عملکرد فرهنگی و اجتماعی هم 
دارد؛ یعنی بســیاری از حوزه های زندگی مردم در این ساز 
نواخته می شــود.« بهروز وجدانی دربارۀ این که رباب در 
چه مناطقی بیشــتر رواج دارد، می گوید: »رباب چندین 
قرن است که در سیســتان و بلوچستان ایران رواج دارد و 
تقریباً دو شــکل دارد. آن شکلی که در بین بلوچ ها رواج 
دارد و بیشــتر مطرح است، سازی اســت که با مضراب 
نواخته می شــود و 18 تا ســیم دارد هم چنین تعداد زیادی 
سیم در زیر ساز وجود دارد که تنها حجم صداهای نواخته 
شــده را زیاد می کنند و روی آن ها مضــراب نمی خورد. 
رباب کوچک تری هم داریم که در مناطقی از سیســتان و 
بخشی از بلوچســتان رواج دارد که آن را رباب پنج سیمه 
می خوانند. افرادی که تمایل دارند، مسائل فنی این ساز را 
یاد بگیرند باید به کتاب موسیقی آقای محمدرضا درویشی 
یا کتاب هــای بنده در دو جلد به نام »فرهنگ موســیقی 

ایرانی« مراجعه کنند.«
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رضــا ناجی، برنده بهترین بازیگر مرد از چهار جشــنواره جهانی 
می گوید: این روزها مشغول پاک کردن سبزی خوردن در خانه هستم. 
کار دیگری ندارم؛ نه سینمایی و نه سریال، هیچ پروژه ای کار نمی کنم. 

اصلًا کار نیست. در خانه نشسته ام.
برنــده جایزه خرس نقره ای بهترین بازیگر مرد از جشــنواره فیلم 
برلیــن برای بازی در فیلم آواز گنجشــک ها )مجید مجیدی 1۳8۶( 
گفت: چهار جایزه جهانی گرفته ام اما هیچ کسی اهمیت نداد. نه اینکه 
کاری قبول نکنم. کار نیست. کدام کار را به ما گفته اند که ما هم قبول 

نکنیم؟ فعلًا که هنوز هیچ کاری به من پیشنهاد نشده است.
او درباره دلیل کم کار شدنش، گفت: دلیل آن مسئولان هستند.

هرچند شــنیدن این صحبت هــا از بازیگری کــه در کارنامه اش 
جوایز بین المللی هم دارد، تاثربرانگیر است اما باید بدانیم برای چنین 
اتفاق هایی، نه سینمای ایران، نه تلویزیون و نه حتی مسئولان تقصیری 
ندارند. بازیگری مانند هر حرفه  دیگر هم دوران بازنشســتگی دارد با 
این تفاوت که بازیگران برخلاف دیگر حِرف اجازه این را دارند که پس 
از اینکه به بازنشستگی رسیدند، می توانند در آثار مختلف حضور پیدا 
کنند اما طبیعی است که پس از گذشتن از سنی، نقش های متفاوت و 
متعدد به آنها پیشنهاد نمی شود. زنان بازیگر هم دچار چنین وضعیتی 
می شــوند و این شــرایط نه تنها درباره بازیگران ایرانــی بلکه درباره 
بازیگران شاخص و چهره های بین المللی نیز رخ می دهد. بازیگرانی 
ماننــد رابرت دنیــرو، آل پاچینو، مــورگان فریمــن و ... در عرصه 
بین الملل کدام یک مانند دو دهه گذشته فعالیت دارند؟ مایکل کین، 
بازیگر کهنه کار و یکی از اســاتید بازیگر بریتانیا سال گذشته به طور 
رسمی بازنشستگی خود را اعلام کرد و پس از ۴۰ سال از حرفه اصلی 
خود کناره گیری کرد. دنیل دی لوییس که اتفاقاً در جشــنواره برلین 
بــرای بازی در فیلم »خون به پا خواهد شــد« با ناجی برای بازی در 
»آواز گنجشک ها« رقابت داشت و در آخر هم ناجی توانست، خرس 
برلین را از او ببرد در سال 2۰1۷ از بازیگری در سینما کناره گیری کرد 
و با اینکه همکاران و دوســتانش بارها به او اصرار کردند به ســینما 
بازگــردد، هنوز به این کار رضایت نــداده که اگر قبول می کرد مطمئناً 
نقش های مهمی هم به او پیشــنهاد می شــد چراکه بازیگری بزرگ و 

بی  نظیر بود. 
اما در مقایسه با او رضا ناجی، بازیگری است که تنها در فیلم های 
همشــهری اش مجید مجیدی توانســته در نقش اصلی ظاهر شود و 

در آثار دیگر ســینمایی تنها نقش های فرعی به او سپرده شده است. 
بازیگری که سال هاســت در شکل و شمایلی یکنواخت جلو دوربین 
ظاهر می شود و حتی در تمام این ســال ها نتوانسته لهجه خود را هم 
کمی کم رنگ کند؛ آن وقت از اینکه حدود یک ســال است که بیکار 

مانده،  شکایت می کند و به زمین و زمان بدوبی راه می  گوید. 
ناجی خطاب به متولیان امر گفته اســت: من چهار جایزه گرفته ام 
اما این جایزه ها به درد نمی خــورد. موقعی که این جایزه ها را گرفتم، 
یک ســال ونیم بیکار ماندم. به من کار نمی دادند. علتش را نمی دانم. 
بعد از یک ســال ونیم، )فرهنگ و ارشاد اسلامی( تبریز من را دعوت 
کرد و به من گفتند یک سال ونیم است این جایزه ها را گرفتید، منتظر 
بودیم در تهران برای شــما مراســمی برگزار کنند. دیدیم اقدامی نشد 
ما شــما را دعوت کردیم. اینجا یک سینما ســاختیم از شما تجلیل 
می کنیم و نام شما را روی سینما می گذاریم. در آن زمان شهردار وقت 

کلانشهر تبریز دستور داد از من دو تندیس ساختند.
خب می بینید که تازه از ناجی تجلیل هم به عمل آمده و تندیسش 
را هم ساخته اند حالا او را مقایسه کنید با بازیگرانی درگذشته ای مانند 

جعفر والی، اســماعیل محمدی، )بازیگر جاده های سرد و فیلم های 
علی حاتمــی و داریــوش مهرجویی(، منوچهر حامدی، ســروش 
خلیلی،  پرویز پورحســینی، جمشید لایق، جهانگیر فروهر، منصور 
والامقام، هادی اسلامی، ســیروس گرجستانی و ... که نه تجلیل از 

آنها صورت گرفت و نه تندیسی برایشان ساخته شد.  
همین حالا مگر بازیگرانی مانند ســعید پورصمیمی، ســیروس 
ابراهیــم زاده، عنایت بخشــی، ابوالفضل پورعــرب و ... چقدر در 
ســینما و دیگر مدیوم های تصویری فعالند و چند پیشــنهاد در سال 
به آنها می شــود؟ درحالی که همه آنها در مقایسه با ناجی هم کارنامه 
پروپیمان تر با فیلمسازان مهم تر دارند و هم اینکه نقش های به یادماندنی 

در فیلم های مهم  از آنها بر جا مانده است.    
حالا همه صحبت های ناجی را تیتر می کنند. بازیگری که حدود 
یک ســال است در خانه نشسته و درحال ســبزی پاک کردن است! 
درحالی که این در ذات ســینما و تلویزیون است که بازیگرانش با بالا 
رفتن سن  نتوانند مانند گذشته فعالیت کنند و این شامل همه بازیگران 

خارجی و ایرانی می شود و هیچ بازیگری از آن مستثنا نخواهد بود. 

رضا ناجی درحالی از یک سال بیکاری شکایت دارد که سال هاست نقش مهمی نداشته است

سینما تعارف ندارد

درحالی کــه ریدلی اســکات، کارگــردان بــزرگ هالیوود 
چندی پیش تایید کرد که ســاخت پــروژه »گلادیاتور ۳« در 
مراحــل اولیه تولید قرار دارد، جدیدتریــن گزارش ها از آغاز 
تصویربــرداری این اثر حماســی در ســال 2۰2۶ در مالت و 
مراکش خبر می دهند. اســکات همچنین شــایعاتی درباره 
ناکامــی »گلادیاتور 2« در گیشــه را رد کــرد؛ موضوعی که 
می توانست روند تولید دنباله این پروژه را با چالش مواجه کند.

بزرگداشت مسعود کیمیایی همزمان با پنجاه وپنجمین سالگرد اولین 
نمایــش عمومی فیلم ماندگار »قیصر« به همت کانون کارگردانان 
ســینمای ایران برگزار می شــود. این برنامه روز دوشــنبه 1۰ دی  
ماه در فرهنگســرای نیاوران برگزار خواهد شد. 1۰ دی  ماه 1۴۰۳ 
پنجاه وپنجمین ســالگرد اولین نمایش عمومی »قیصر« اســت، 
مسعود کیمیایی اخیراً هم با نمایشــگاه نقاشی های خود با عنوان 

»جسدهای جاندار« در گالری ثالث میزبان مخاطبان خود بود.

کریســتوفر نولان، کارگردان »اوپنهایمــر« درباره فیلم 
»گلادیاتور 2« ریدلی اسکات اظهارنظر کرد. او نوشت: 
او کارگردانی بســیار با تجربه تر از آن است که با زمان ما 
پیش بــرود. او به دنیای »گلادیاتــور 2« اجازه می دهد 
خودش صحبت کند. او یک بار دیگر به ما نشان می دهد 
که چه کســی هســتیم و از ما دعوت می کند تا از راندن 

سرشار از دیوانگی لذت ببریم.

تمجید نولان از اسکاتبرگزاری بزرگداشت کیمیاییآغاز  تولید گلادیاتور 3

گزارش سینمای ایران

 برای بخش فلسطین آزاد 
پیشنهادهای ویژه ای داریم

نشست رسانه ای جشنواره فیلم 100 برگزار شد

نشست رسانه ای چهاردهمین جشــنواره بین المللی فیلم 
1۰۰ یک شــنبه 2 دی بــا حضور حمیدرضــا جعفریان رئیس 
سازمان سینمایی سوره و یوســف منصوری دبیر جشنواره در 

محل سازمان سینمایی سوره برگزار شد.
یوســف منصوری- دبیر چهاردهمین جشنواره بین المللی 
فیلــم 1۰۰- با تاکید بر نقش فیلم کوتــاه در ارائه مطالب مفید 
گفت: ما از طریق فیلم  کوتاه می توانیم مطالبی که مفید اســت 
را به جامعه هدف خود همچنین مردم دنیا نشان دهیم. ما باید 
حواس مان باشــد، جوانان فیلم ساز در این دوره به خوبی دیده 
شوند از طرفی دیگر باید به  گونه ای عمل  کنیم که تکنیک های 

یک فیلم  خوب هم  در این دوره رعایت شود.
منصوری با ارائه گزارشــی از ســیزدهمین دوره جشنواره 
فیلم 1۰۰ تصریح  کرد: در دوره گذشــته بیــش از ۴ هزار فیلم 
به دبیرخانه جشــنواره ارسال شد که بیشــترین آثار در بخش 
بین الملــل مربوط به کشــورهای آمریکایــی همچون برزیل 
اســت. در این دوره برند و هویت سازی جدیدی را برای فیلم 
1۰۰ ایجاد کردیم و برند این  جشنواره در این دوره تغییر پیدا کرد 

و به روزرسانی  شد. 
وی با معرفی اعضای شورای سیاست گذاری و بخش های 
مختلف جشــنواره تصریح کرد: آقایان درویش، شهیدی فر، 
حمیدی مقدم ، جاوید و خانم پیرهادی عضو اعضای شورای 
سیاســت گذاری ما برای چهاردهمین  دوره بودند. جشنواره 
امســال در سه بخش برگزار خواهد شد. بخش ملی ما »ایران 
عزیز« نــام دارد و یک ســری عناوین پیشــنهادی نیز برای 
فیلمســازان داریم. در بخش بین المللی فیلــم 1۰۰ با رویکرد 

کرامت انسانی هم فیلمسازان داخلی می توانند شرکت کنند.
منصــوری ادامه داد: در ایــن  دوره از جشــنواره ما برای 
نخستین  بار بخش »فراصد« را با رویکرد فلسطین آزاد برگزار 
خواهیــم کرد و در این بخش، افراد می توانند تا ۳۰۰ ثانیه برای 
ما اثر بفرســتند. منظور ما از فلســطین آزاد صرفاً محدود به 
فلسطین نیست و هر چیزی درباره تاریخ مبارزه با استعمار در 

کشورهای مختلف را شامل می شود.
دبیر جشنواره درباره جوایز این دوره گفت: در بخش ملی و 
در بخش داستانی، پویانمایی و مستند مبلغ 1۰۰ میلیون تومان 
به نفر اول و ۷۰ میلیون تومان به نفر دوم اهدا خواهد شــد. در 
بخش بین الملل به بهترین فیلم داستانی، پویانمایی و مستند 
1۵۰۰ یورو و در بخش فراصد بــه ۳ اثر جایزه 2 هزار یورویی 
اهدا خواهد شد. محدثه پیرهادی، مدیر مرکز فیلم  جوان سوره 
و عضو شــورای سیاست گذاری جشنواره فیلم 1۰۰ نیز در این 
نشست عنوان کرد: خوشحالم که جشنواره فیلم 1۰۰ امسال هم  
برگزار می شود زیرا این رویداد یکی از بازوهای اصلی ما برای 
کشف اســتعدادهای جوان و تازه نفس در باشگاه فیلم جوان 
سوره است. ما امیدواریم که مانند دوره قبل فیلمسازان جدی 

و قابل سرمایه گذاری را کشف کنیم.
جعفریان درباره فیلم های ســازمان ســینمایی ســوره در 
جشــنواره فیلم فجر و حمایت از بهــرور افخمی عنوان کرد: 
ما در سازمان سینمایی سوره در این ۴ سال 1۳ فیلم  سینمایی 
تولیــد کردیم که تنها یکی از آنها بــه کارگردانی آقای افخمی 
بوده اســت. بیش از نیمی از فیلم های ما کار فیلمسازان فیلم 
 اولی بوده و امســال هم اخبار فیلم هایمان برای جشنواره فیلم 
فجر را به زودی اعلام می کنیم. تلاش داریم در ســال آینده 2 
انیمیشن ســینمایی اکران  کنیم. منصوری در پاسخ به پرسش 
ســازندگی درباره اینکه چرا فیلم های مرتبط با فلســطین از 
مدت  زمان همیشگی جشــنواره فراتر رفته و این به منزله زیر 
پا گذاشتن ویژگی مهم جشنواره فیلم های 1۰۰ ثانیه ای است،  
توضیح داد: بســیاری از جشــنواره های فیلم کوتاه در دنیا هم 
بخش های متفاوتی دارند و ما می خواســتیم با این کار با این 
بخش به فیلم های مرتبط با مقاومت اهمیت بیشتری بدهیم. 
به نظر شــما ما در جشنواره فیلم 1۰۰ باید محدود به فیلم های 
1۰۰ ثانیه ای بمانیم یا با توجه به استاندارد جشنواره های کوتاه 
نیز پذیرای فیلم های دیگر باشیم؟  ما برای بخش فلسطین آزاد 
پیشنهادهای ویژه ای داریم و امسال جشنواره فیلم 1۰۰ به طور 

ویژه به مساله فلسطین و مقاومت خواهد پرداخت.
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واضح اســت که اگر از سمت تصمیم گیران دیپلماسی کشور یا 
حتی از سوی دولت های طرف مذاکره با ایران سیگنال های مثبتی 

مخابره شود، بازارها در ایران به طور کامل تغییر مسیر می دهند.
دیروز در بازار ســرمایه شاخص کل با رشــد ۰.91درصدی 
همراه شد و به سطح تاریخی 2 میلیون و ۷۶۳ هزار واحدی رسید. 
شــاخص هم وزن با افت ۰.2۴درصدی همراه شد و شاخص کل 
فرابورس نیز ۰.۰9 درصد از ارتفاع خود را از دســت داد. در بازار 
ارز هم معامله گران شاهد افت ارزش نرخ دلار تا کانال قیمت ۷۵ 
هزارتومانی بودند. دیروز رسانه عراقی به نقل از یک منبع نزدیک 
به دولت ایران مدعی شــده که »ایران در روزهای گذشته پیامی را 
از دولت منتخــب آمریکا از طریق عمان که از کانال های مهم در 
تبادل پیام ها بین تهران و واشــنگتن محســوب می شود، دریافت 
کرده اســت. این منبع روز یکشنبه به بغدادالیوم گفت: پیام دونالد 
ترامپ به مسئولان ایرانی شامل آمادگی او برای مذاکره با تهران و 
امکان رسیدن به توافق هســته ای غیر از توافقی است که در سال 
2۰1۵ حاصل شــد و ترامپ سال 2۰18 از آن کناره گیری کرد. این 
منبع ایرانی همچنین گفته اســت: ترامپ بیشتر از چند ماه برای 
دریافت پاسخ مســئولان ایرانی درباره آمادگی شان جهت مذاکره 
در پرونده هــای مختلف ازجمله پرونده هســته ای منتظر نخواهد 
ماند. پیام آمریکا نشــان می دهد ترامپ برای مذاکرات مستقیم و 
در ســطح عالی با ایران در اوایل فعالیت خود بسیار جدی است. 
اگر ایران قبول کند احتمال توافق وجود خواهد داشت اما چیزی 
وجود ندارد که تضمین کند در صورت حصول توافق، آمریکا به آن 

پایبند خواهد ماند.
همچنین دیروز سیدحســین موسویان، سخنگوی پیشین تیم 
مذاکرات هســته ای در روزنامه ایران نوشت:»ترامپ ظرف حدود 
یک ماه دیگر رســماً آغاز به کار می کند. احتمال این وجود دارد 
که او در ابتدای کار برای گفت وگوی مستقیم و سطح بالا با ایران 
اعلام آمادگــی کند. اگر ایران بپذیرد و گفت وگوهای جامعی آغاز 
شــود، احتمال توافق وجود دارد با اینکــه هیچ تضمینی نخواهد 
بود که حتــی در صورت توافق، آمریکا بدان پایبند باشــد. آقای 
موســویان همچنین نوشت:»برداشت من این است که ترامپ در 
صورت اعلام آمادگی، بیشتر از چند ماه منتظر پاسخ تهران نخواهد 
ماند، چون قادر به تحمل فشار مخالفان مذاکره با ایران از داخل 

آمریکا و متحدین منطقه ای نخواهد بود«.
به طور قطع یکی از خبرهای مثبت دیروز همین خبر رســانه 
عراقی و نگاه مثبت سیدحســین موسویان به آینده مذاکرات بود. 
اما به عقیده ناظران، حمایت  نهاد بازارساز از ریال از طرق عرضه 

ارز نیز در تحولات بازار ارز اثرگذار بوده است. 

 Wدر بازار سهام چه خبر؟
از همان ابتدای آغاز به کار بورس تهران، شــاخص کل روند 
رو به رشــد در پیش گرفت و شــاخص هم وزن و شــاخص کل 
فرابورس نیز در مدار نزولی قرار گرفتند. رصد تحرکات نماگرهای 
ســهامی در چند وقت اخیر حاکی از این مساله است که جریان 
تقاضا به سمت وســوی نمادهای بزرگ بازار روانه شده است و با 

وجود جاماندگی سهام کوچک بازار نسبت به سهام بزرگ، فعلًا 
کسی دنباله رو و خریدار سهام کوچک بازار نیست. به این ترتیب 
شــاخص کل بورس موفق به عبور از ســطح تاریخی 2 میلیون و 
۵۳۵ هزارواحدی تجربه شده در اردیبهشت ماه 1۴۰2 شده است؛ 
اما شــاخص هم وزن و شــاخص کل فرابورس همچنان فاصله 
معناداری با قله تجربه  شــده در بهار ســال گذشــته دارند. رشد 
نماگرهای ســهامی از کف تجربه  شــده در دوم آبان ماه نیز همین 
موضوع را یادآور می شــود. بررســی های آماری نشانگر این نکته 
است که شاخص کل بورس نسبت به کف تجربه  شده در دوم آبان، 
رشــد ۴۰.2درصدی را به ثبت رسانده است؛ در همین بازه زمانی 
شاخص هم وزن رشد 28.1درصدی را تجربه کرده و شاخص کل 
فرابورس نیز 2۳.۴ درصد بر ارتفاع خود افزوده است. در گزارش 
روز گذشته دنیای اقتصاد تحت عنوان تداوم رالی صعودی بورس 
اشاره شــد که ترس از ظهور ریسک های خلق الساعه، مهم ترین 

دلیل اقبال به سهام بزرگ بازار است.)دنیای اقتصاد(
 بورس تهران در ســال جاری سلسله         ای از ریسک ها را تجربه 
کرده اســت و همین ریســک ها موجبات رکود عمیــق در تالار 
شیشه ای را در معاملات ۷ماهه نخست سال جاری فراهم کردند. 
از ســوی دیگر، همچنان زخم عمیــق ریزش هایی مثل مرداد 99 
و اردیبهشــت1۴۰2 در اذهان ســرمایه گذاران باقی مانده است و 
ســرمایه گذاران ترجیح می دهند که دست به عصاتر حرکت کنند و 
احتیاط را چاشنی کار کنند تا در مواقع اضطراری گرفتار صفوف 
فروش نشوند. با توجه به اینکه در سهام بزرگ و شاخص         ساز بازار 
ســهام ارزش معاملات بالایی در مقیاس روزانه به ثبت می رسد؛ 
سهامداران خرد بازار در این گونه نمادها، راحت تر می توانند سهام 
تحت  تملــک خود را نقد کننــد، پس همان گونه که گفته شــد، 
سهولت فروش در نمادهای بزرگ بازار در مواقع لزوم، اصلی ترین 

دلیل استقبال از سهام شاخص         ساز بازار است.

 Wاختلاف سودساز
اختلاف بازدهی میان شاخص کل و شاخص هم وزن در رالی 
صعودی اخیر بازار سرمایه، موجبات رشد نسبت شاخص کل به 
هم وزن  را فراهم کرده اســت. در شــانزدهم مهرماه این نسبت در 
سطح ۳واحدی قرار داشت، اما با استقبالی که در روند صعودی 
اخیر بازار از نمادهای بزرگ بازار به عمل آمد، این نسبت با رشد 
همراه شده است و به محدوده ۳.29واحدی رسیده است. بیش 
از ســه  دهه    است که شــاخص    کل بورس تهران محاسبه و برای 
بیان اوضاع واحوال بازار ســهام و مقایسه بازدهی سایر بازارها با 
بازار سهام از این شاخص استفاده می شود. اما از ابتدای سال   9۳ 
محاسبه و اعلام شــاخص هم وزن نیز در دستور کار قرار گرفت. 
شاخص هم وزن از ســطح مبدأ 1۰     هزار    واحدی آغاز به    کار کرده 
و در واقع مبنای شــروع محاسبه این شــاخص از سطح 1۰     هزار 
   واحدی بوده    است، این درحالی است که در همین تاریخ، شاخص 
   کل بورس تهران در سطح ۷9     هزار و 1۵    واحدی قرار داشته    است. 
با تقسیم عدد شاخص    کل بر شاخص هم وزن به نسبت شاخص 
   کل به شاخص هم وزن می   رسیم که در آخرین روز معاملاتی اسفند 
سال   92 و دقیقاً در نقطه شروع محاسبه شاخص هم   وزن در سطح 
۷.9 واحد قرار داشــته    است. طبیعتاً با توجه به اثرگذاری بیشتر 
نمادهای شاخص ســاز بر شــاخص    کل و مشــهود بودن نوسان 
نمادهای کوچک در شاخص هم وزن، از تاریخ مذکور به بعد، اگر 

عملکرد شاخص کل بهتر می   بود، با توجه به بزرگ شدن صورت 
کســر و رشد بیشــتر صورت کسر نســبت به مخرج آن، نسبت 
شاخص    کل به هم وزن عدد بیشتری را نمایش می   داد. افزون بر این 
اگر نمادهای کوچک تر بازار، عملکرد بهتری نسبت به نمادهای 
بزرگ و با ارزش بازار بالا داشــته باشــند، با توجه به رشد بیشتر 
مخرج کسر نسبت به    صورت آن، عدد این نسبت کوچک تر خواهد 
شد. همان طور که عنوان شد، درحال حاضر این نسبت در سطح 

۳.29واحدی قرار دارد.

 Wدر بازار ارز چه خبر؟
بررسی معاملات بازار غیررسمی ارز در روز گذشته حاکی از آن 
است که تعداد فروشندگان افزایش یافته است. دیروز قیمت دلار 
در بازار عصر روز گذشــته با افت 2۵۰تومانی نســبت به نرخ روز 

شنبه در رقم ۷۵ هزار و 8۵۰ تومان معامله شد.
در هفته هــای اخیر که عمده نوســان نرخ ارز افزایشــی بود، 
معامله گــران یا دارایی های خود را عرضه نمی کردند، یا از ارقامی 
بالاتر از نرخ روز ســخن می گفتند.)دنیــای اقتصاد(  در چنین 
شــرایطی با ایجاد شــکل گیری مازاد تقاضا، زمینه رشد نرخ ارز 
فراهم می شود. اما در هفته جاری روند شاخص های ارزی تغییر 
جهت داده و کاهشــی شده است. بســیاری از فعالان کف بازار 
معتقدند که این افت قیمت به  واســطه حضور نهاد بازارســاز در 
معاملات است. بانک مرکزی همواره یکی از بازیگران اصلی بازار 
ارز غیررسمی اســت. اگرچه این حضور عمدتاً توسط مقامات 
نهاد بازارســاز تکذیب می شود اما بررســی ها حاکی از آن است 
که همیشــه ردپای بانک مرکزی در بازار غیررسمی وجود دارد. 
در مواقعی که ســیگنال های سیاســی یا اقتصادی منفی موجب 
کاهش ارزش ریال می شود نهاد بازارساز با افزایش میزان عرضه 
بخشــی از افت ارز پول ملی را تعدیل می کند. در هفته های اخیر 
که نرخ شــاخص های ارزی روی قله های تاریخی خود پیشروی 
کرد ه اند، تشــدید حضور بانک مرکزی در معاملات امری دور از 
انتظار نیست. اما مداخله بازارساز تنها از طریق حضور مستقیم 
نیســت. با آغاز به کار رســمی تالار توافقی فروش ارز و نزدیک 
شــدن نرخ های این بازار به نرخ های غیررسمی، بخش بزرگی از 
نیاز های ارزی کشــور تامین شــده و از مراجعه بازرگانان به بازار 
غیررسمی کاسته شده است. مقامات نهاد بازارساز به دفعات از 
وضعیت ذخایر ارزی کشور اظهار امیدواری کرده و معتقدند که 
تالار توافقی می تواند آرامش را به بازار ارز بازگرداند. دیگر عاملی 
که در توجیه افت نرخ شاخص های ارزی در دو روز گذشته مطرح 
می شود سیگنال های سیاسی است. عباس عراقچی، وزیر امور 
خارجه کشــور در یکی از آخرین اظهارنظرهای خود از آمادگی 
ایران جهت مذاکره با کشــور آمریکا خبــر داد. عراقچی در این 
رابطه گفت:» ما نســبت به مســالمت آمیز بودن پرونده هسته ای 
خود اطمینان کامل داریم و مانعی برای مشــارکت دادن دیگران 
نداریم. همواره آماده ورود به مذاکرات شــرافتمندانه براســاس 
احترام و منافع متقابل هستیم. امکان دستیابی به برخی راه حل ها 
با روش های مســالمت آمیز جهت جلوگیری از تشــدید تنش و 
چارچوب کاری دیپلماتیک وجود دارد«. او در ادامه نســبت به 
حواشی مرتبط با سلاح هســته ای تاکید کرد:»دکترین نظامی و 
امنیتی ایران به هیچ وجه براساس در اختیار داشتن سلاح هسته ای 

نیست«. 

چقدر احتمال عقب نشینی دلار وجود دارد؟

ساعت خوش
مهتاب شهریاری

گروه اقتصاد

گزارش ویژه

در راستای ارتقا سطح ایمنی صورت پذیرفت؛

شرکت گاز و اداره ک تعاون، کار و رفاه ل
اجتماعی استان سیستان وبلوچستان 

تفاهم نامه همکاری خود را تمدید کردند
زاهدان - در راستای ارتقا سطح ایمنی و کاهش حوادث 
ناشــی از کار، تفاهم نامه همکاری فی مابین شرکت گاز 
استان سیستان وبلوچستان و اداره کل تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی استان تمدید شد.
به گــزارش روابــط  عمومی شــرکت گاز اســتان 
سیستان وبلوچستان، محمدرضا میرشکاری، مدیرعامل 
این شــرکت  با اعلام این خبر گفت: با توجه در دســت 
اجرا بودن پروژه های گازرســانی متعدد در اقصی نقاط 
استان پهناور سیستان وبلوچستان رعایت نکات ایمنی 
اهمیتی بیش ازپیش یافته و به همین منظور و در راستای 
ارتقا ایمنی و بهداشت کار در کارگاه ها و پروژه های این 
شــرکت و کاهش حوادث و بیماری های ناشــی از کار 
و اجرای آیین نامه های حفاظت فنی و بهداشــت کار، 
به ویژه آیین نامــه آموزش کارگران و کارفرمایان و ایمنی 
امور پیمان کاری تفاهم نامه همکاری با حضور مدیرکل 

تعاون، کار و رفاه اجتماعی تمدید شد.
وی در پایان افزود: حفظ سلامت نیروی انســانی 
مهم ترین مساله در اجرای تمامی پروژه هاست و شرکت 
گاز استان سیستان وبلوچستان توانسته با نظارت عالیه 
بر عملکرد پیمانکاران و بــا همکاری اداره کل تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعی گام های مثبــت و موثری در این 

زمینه بردارد.
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محمد علی یکتانیک، فعال محیط  زیست درباره معضل شکار 
پرندگان گفت: مساله پرندگان مهاجر موضوعی است که همیشه 
راجع به آن بحث بوده و به رغم همه وعده وعیدهایی که داده شــده 
هرگز به هیچ دســتاوردی در مورد آن نرسیده ایم؛ فقط وقت کشی 
شده و شــعار دادند. درحالی که وسعت تالاب ها کاهش یافته و 
زیستگاه های شــان کوچک تر شــده اند به دلیل فشار مضاعف از 
طریق صید و شــکار نیز جمعیت پرنده ها به وضوح و به  شــدت 
نســبت به گذشته کاهش پیدا کرده اســت. او ادامه داد: موسسه 
بین المللی »Birdlife International«چند ســال پیش به شــکل 
غیررســمی، آماری در مورد پرنده های مهاجری که در شــمال و 
شمال غرب اروپا پایش و رصد می شدند، منتشر کرد که براساس 
آن ۴۵۰ میلیون فرد پرنده از همه گونه ها یعنی انواع پرندگان آبزی، 
کنار آبزی، حواصیل هــا، عقاب ها و در واقع شــکارگران و ... 
کاهش پیدا کرده اســت. امروز این کاهش را به طرز کاملًا قابل 

مشاهده ای در تالاب های کشور خودمان هم می بینیم.
یکتانیــک اضافه کرد: صرف نظــر از بیماری هایی ازجمله 
وبــای پرندگان )پاســترولوز( که چند ســال پیــش در تالاب 
میانکاله اتفاق افتاد و پیش از آن هم آنفلوآنزا فوق حاد پرندگان 
که جمعیت ها را واقعاً ویران می کند، مســاله صید و شــکار 

همچنان در ایران پابرجاست.
در استان های شــمالی یعنی مازندران، گیلان و امسال هم با 
توجه به آبگیری هایی که در تالاب ها شده در استان گلستان امسال 
به لطف آقای ظهرابی، معاون محیط طبیعی و تنوع زیستی، شکار 
آزاد هم شــده است. تالاب آلاگل در اســتان گلستان که سال ها 
خشــک بوده، آبگیری شده و صدها شــکارچی به آنجا و سایر 
بازمانده تالاب ها با خیال آســوده تر هجــوم می برند تا هر آنچه که 
هست ونیســت و می بینند را بزنند. این سه استان شمالی و استان 
خوزستان، کانون های کشتار گروهی پرندگان مهاجر با روش های 
تماماً غیرقانونی هستند؛ روش های صید جرگه ای یا صید گروهی 
با دام های هوایی که این دام های هوایی و دام قفس های زمینی هم 

پیشرفت چشمگیری کرده اند.
ایــن فعال محیط  زیســت اضافه کرد: قــبلًا تورها نامریی 
نبودند اما حالا نامریی شده اند. یعنی قبلًا صیادها در شب هایی 
می توانستند با این تورها صید کنند که ماه طلوع نکرده بود یا دیر 
طلوع می کرد که این یک بازه 1۵روزه از بیست وپنجم ماه قمری 
تا دهم ماه بعد است و در این مقطع ماه به  اصطلاح بلند نیست، 
دیر طلوع می کند، در آســمان نیست و آسمان تاریک است. به 
این دلیل در آن بازه می توانســتند، شکار کنند که پرندگان تورها 
را نمی دیدنــد. حالا دیگــر تورها نامریی شــده اند و دیگر لازم 
نیست ماه در آسمان نباشــد و در نتیجه کارشان راحت تر و بازه 
فعالیت شان بیشتر شده است. محدوده بزرگی از شهرستان های 
رودســر، لنگرود و ... این دام ها برپاست. در استان گیلان هر 
جایی که تالاب هســت در شهرســتان های اطراف آن دام های 
هوایــی می گذارند و ایــن دام ها به صغیروکبیــر رحم نمی کنند، 
یعنــی مــا در روش صیدهای جرگــه ای و گروهی، صید هدف 
نداریــم. هر پرنده ای و در هر تعــدادی می تواند در این روش ها 
صید شود. حلال گوشت، حرام گوشت، خوراکی، غیرخوراکی، 
جغد، شــاهین، پرنده های کوچک آوازخوان، گنجشک سانان، 
مرغابی ها، غازها، حواصیل هــا، چنگرها، غواص ها و آبچرها 

همه در این روش ها صید و به راحتی هم عرضه می شوند.
او اضافه کرد: اوضاع پرنده ها بسیاربسیار وحشتناک است. 
ما به راحتی گونه بسیار با ارزش و منحصر به فرد درنای سیبری 
را از دســت دادیم و این پرنده منقرض، تمام و از روی کره زمین 
حذف شــد. گونه های دیگری مثل غازپیشانی سفید کوچک، 
اردک سرســفید، اردک بلوطی و اردک سرحنایی هم در نوبت 
هستند و همان شرایط را دارند. واقعاً می شود گفت که سازمان 
محیط زیســت هم دســت روی دست گذاشــته، یعنی اصلًا 
انگارنه انگار که مطابق با شرح وظایفش باید کاری برای حفظ 
این گونه ها انجام دهد. این فعال محیط  زیست با بیان اینکه یک 
مشــکل اصلی و بزرگ محیط زیست ایران، عدم اجرای قانون 
اســت، تاکید کرد: تا زمانی که حاکمیت بــا قاطعیت قانون را 
اجرا نکند و در مورد متخلفینی که دستگیر می شوند و جرم شان 
محرز اســت اعمال قانون انجام ندهد، تعقیب قضایی شــکل 
نگیرد و وفق قانون جریمه نشوند این بازدارندگی هم ایجاد نشده 
و نخواهد شد. این رای های ســاختگی که ۵ روز بروند جایی 
را جارو کنند یا درخت بکارند، بیهوده اســت. قانون باید طبق 
چیزی که وجود دارد، اجرا شــود یا آن را پاره کنند و بگویند ما 
اصلًا قانون نداریم و خودمان قانون اجرا می کنیم، تبرئه می کنیم 
و رای های ســاختگی می دهیم. سال هاســت که از وجود این 
مشــکل و راه حل های آن اطلاع داریم اما هیچ اتفاقی نیفتاده و 

کشتار پرندگان همچنان ادامه دارد.

ادامه تیتر یک

بسیاری از مردم تصور می کنند وزیر فعلی هیچ گونه برنامه ای 
برای رفع فیلترینگ ندارد و بیشتر دنبال روزمرگی است. همچنین 
شما اختیاری در زمینه اقدام در حوزه شورای عالی فضای مجازی 
ندارید«.  آقامیری تاکید کرده که  » با این اقدام، امضاکنندگان این 
کارزار مطمئن می شــوند که شما در تعهدی که داده اید، صادق و 
راسخ هستید و فرصتی پیدا خواهید کرد برای حل این گره ای که 
نیاز به یک برنامه سیاسی مشخص از سوی وزیر ارتباطات دارد«.
با این حال برخلاف ناهمراهی وزیر ارتباطات سیدرضا عاملی، 
عضو شــورای عالی فضــای مجازی در مناظره با ابوالحســین 
فیروزآبادی، دبیر ســابق این شورا در شیوه صداوسیما اعلام کرد 
که  »مساله فیلترینگ ممکن اســت در جلسه این هفته شورای 
عالی فضای مجازی به نتیجه برســد«. این جلســه فردا برگزار 
خواهد شد. در این شرایط وزیر ارتباطات اما هنوز به گفته محمد 
مهاجری،  برادر وزیر سابق ارتباطات که از مخالفان رفع فیلتر بود 
را هنوز برکنار نکرده و او یکی از افراد قدرتمند در این وزارت خانه 

است. 

 W ساز ناکوک وزیر ارتباطات
همزمان بررســی ها نشان می دهد که ســتار هاشمی، گویی 
تنها وزیری اســت که اراده جــدی برای رفــع فیلترینگ ندارد 
و مابقی اعضای کابینه پزشــکیان به طور جــد پیگیر رفع فیلتر 
هستند. عبدالناصر همتی،  وزیر اقتصاد چندی پیش گفته بود که 
» استفاده 8۰ درصد مردم کشور از فیلترشکن و تشکیل بازار سیاه 
در پهنه اقتصاد کشــور تحت عنوان فیلترشکن فروشی که بنا بر 
برخی گزارش ها با اقتصاد رســمی ارتباطات کشور برابری دارد! 
خسارت ده ها هزار میلیارد تومانی کسب وکارهای اینترنتی و گره 
خوردن معیشت و درآمد و خدمات گروه های عمده ای از مردم به 
بسترهای شبکه های اجتماعی، آسیب جدی فیلترینگ به امنیت 
اقتصــاد دیجیتال و در معرض خطر قرار گرفتن شــبکه اینترنت 
کشور و تحدید آزادی های مشروع مردم و جامعه، تاثیر منفی در 

روند پیشرفت و توسعه کشور دارد«. 
با این حال ســتار هاشــمی،  وزیر ارتباطات در آخرین اظهار 
نظرهایش در پاســخ به پرسشــی درباره برداشــته شدن پلکانی 
فیلترینگ، گفته که  »این یکی از بحث هایی است که مورد بررسی 
قرار گرفته و شــاید یک روال این گونه باشــد کــه فیلترینگ به 
صورت گام به گام برداشته شود. طرح های متعددی توسط اعضای 
مختلف مطرح شده و باید رویکردهای دبیر محترم را جمع بندی 
کنیم. روز گذشــته با ایشــان صحبت می کردیم، ان شاالله ایشان 
مباحث را جمع کنند و امیدواریم که جلسه شورای عالی در آینده 

نزدیک برگزار شود«. 
غلامحســین کرباسچی، فعال سیاسی اصلاح طلب با انتشار 
یادداشــتی در شبکه اجتماعی ایکس به اظهارات وزیر ارتباطات 

واکنش نشــان داد و نوشــت: » وزیر ارتباطات شاید  فیلترینگ 
به صورت   گام به گام برداشــته شود« شــاید هم نشود؟ ممنون از 
اطلاع رســانی و این  همه  شــفافیت. فعالان فضای مجازی نیز 
واکنش تندی نســبت به این اظهارنظر نشان دادند،  آنها معتقدند 
که طرح رفع فیلترینگ به صورت گام به گام  در واقع ادامه دار شدن 

بی نتیجه جنجال ها بر سر رفع فیلترینگ تا پایان دوره است. 

 W!بدون پیچیدگی
همچنین وزیر ارتباطات و برخی از نزدیکان به دولت مدعی اند 
کــه رفع فیلتر نیاز به ایجاد زیرســاخت دارد به طوری که ســتار 
هاشمی گفته که » ما وضعیت موجود را مناسب نمی دانیم اما اینکه 
چه باید کنیم، پیچیدگی هــای رویکردی دارد و روی آن صحبت 

می کنیم«.
با این حال سعید سوزنگر، کارشــناس اینترنت معتقد است 
که فیلترینگ نیاز به ابزار دارد و برای رفع فیلتر نیازی به فعالیت 
زیرساختی نیست. در نتیجه ادعای نزدیکان دولت مبنی بر زمانبر 
بودن رفع فیلتر از اساس اشتباه است. او می گوید: »صحبت هایی  
که درباره سخت  بودن رفع فیلترینگ می شود کاملًا اشتباه است. 
ایجاد فیلترینگ تجهیزات و زیرساخت می خواهد. باید در مسیر 
ترافیک درست شبکه، ابزار هایی را تعریف کنند که بتواند پردازش 
کند و فیلترینگ را انجام دهد. رفع فیلترینگ فقط باید مسیر را 
تغییر دهد و این سخت افزار ها جمع آوری شود. مساله فیلترینگ 
ســربار زیادی به شبکه تحمیل می کند. شما زمانی که یک بسته 
را در حالت عادی ارســال می کنید، این بســته ممکن است 1۰۰ 
کیلوبایت حجم داشــته باشــد اما با وی. پــی.ان 2۰۰ کیلوبایت 
می شــود. ما در شرایط فعلی بیشتر از حالتی که فیلترینگ نبود، 
منابع را مصرف می کنیم و جمع آوری فیلترینگ استفاده از منابع 
را کاهش می دهد. همین میزان پهنای باندی که برای فیلترینگ 
مصرف می شود اگر به شبکه برگردد، کیفیت و سرعت و پایداری 

به شدت افزایش پیدا می کند«.
او معتقد است که فیلترینگ و قطع اینترنت با ابزار چینی اما 
دانش بومی سازی  شده در ایران صورت گرفت و حالا ایران دارای 
فیلترینگی پیچیده تر از چین است. او می گوید: »در آبان 98 اگر 
از دســترس خارج شدن اینترنت را داشــتیم، حاکمان ما به این 
نتیجه رسیدند که دوباره این هزینه را در 1۴۰1 ندهند. هزینه های 
بســیار زیادی نیز برای این کار در شرکت های داخلی و خارجی 
انجام شــد و با کمک چین، سیستم هایی پیاده سازی شد. دولت 
ســعی کرد، اختلالات حداکثری با فناوری چینی ایجاد کند اما 
ریسک اینکه دوباره کشور ما یک خاموشی کامل را تجربه کند، 
نپذیرفتند. بحث دانش فنی قطع اینترنت در کشور ما اصلًا وجود 
نداشت، بعد با کمک ابزار های چینی، دانش مفصلی در این حوزه 
شــکل گرفت. فیلترینگی که امروز داریم هــم برپایه تجهیزات 

چینی و بومی سازی  شده است. بخشی از زیرساخت فیلترینگ 
وارد شده و آن را یاد گرفته ایم. ما فیلترینگی را تجربه می کنیم که 
از چین قوی تر اســت. فیلترینگ با این مدل بسیار پیچیده تر از 

کشور ها دیگر است«.
سوزنگر معتقد اســت که رفع تمامی مســیر های فیلتر شده 
اینترنت در ایران، نهایتاً یک هفته طول می کشد و ادامه این روند 
نیز تنها منجر به هزینه بیشتر برای دولت خواهد شد. او می گوید: 
»از لحاظ فنی رفع فیلترینگ فعلی نهایتاً ۳ روز طول می کشــد. 
این کار برای دولت در حد این است که مسیر ترافیک را دور بزنند 
و کار پیچیده ای نیست و برداشتن کل فیلترینگ اینترنت یک هفته 
طول می کشــد. این کار باعث کاهش هزینه های دولت خواهد 
شــد. دولت هزینه های بســیار زیادی برای فیلترینگ پرداخت 
می کند. هرچه پروتکل ها بیشتر استفاده می شوند، آدم های بزرگی 
مثل یوســف قبادی و دیگر دوســتان، راه های جدیدی را ایجاد 
می کنند و یک دزدوپلیس دائمی شکل می گیرد. مشکل اساسی 
کاسبان فیلترینگ هســتند که این هزینه ها برایشان مهم نیست. 
مساله بزرگ تر این است که سیستم فیلترینگ به تنهایی یک مسیر 

درآمدی گسترده برای عده ای شده است«.

 Wزمان عمل به وعده
وعده هــای انتخاباتی و اظهارنظرهایی کــه در ماه های اخیر 
از ســوی مقامات دولت چهاردهم مطرح شــد، حضور مسعود 
پزشــکیان و تیمش در زمین بــازی فیلترینگ را بــرای کاربران 
شــبکه های اجتماعی، کارشناســان و مردم امیدوارکننده کرد؛ 
مسعود پزشکیان بارها از وضعیت فعلی فیلترینگ انتقاد کرده بود 
و حتی آن را بسترسازی برای مهاجرت نیروها و مغزهای کشور 
توصیف کرده بود. وی حتی در یکی از ســخنرانی های انتخاباتی 
خود به این موضوع اشاره کرده بود که امروز فیلترینگ راه حل رفع 
مشکلات نیست و دولتمردان باید صدای مظلومان باشند و برای 

تغییر تلاش کنند.
پزشــکیان حتــی در صحبت های خــود به آســیب هایی که 
فیلترینگ به همراه داشته نیز اشاره کرده است؛ بنا بر گفته مسعود 
پزشکیان، فیلترینگی که به راه افتاده است، منجر شده که بسیاری 
از شــغل ها از دســت بروند و خیلی از کســانی که از این طریق 
امرار و معاش می کنند، زندگی شــان به هم ریخته اســت و حتی 
بــا صراحت عنوان کرده که همه ما مخالــف فیلترینگ و موافق 

برخورد کرامت گونه با زنان در جامعه هستیم.
رئیس جمهوری همچنین پیش از این اظهار کرده بود که روی 
کار آمدن آنها برای مقابله با حامیان فیلترینگ و کاسبان تحریم 
و کســانی که راه آزادی را مســدود کردند، بوده است و حتی در 
یکی از مناظرات انتخابی خود اظهار کرده بود که بساط فیلترینگ 

برچیده خواهد شد.

ناکارآمد یر  تراژدی کشتار پرندگانوز
 سازمان محیط  زیست

فقط شعار داده و وقت کشی کرده است
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کارنامه: خاطرات هاشمی 1380

ادامه دوشنبه 23 مهر   
راهپیمایی سالانه صلح در ژاپن

دیشــب جواب آقای ]سیدمحمود[ هاشمی 
شــاهرودی، ]رئیس قوه قضاییــه[ به اعتراض 
آقای ]ســیدمحمد[ خاتمــی، ]رئیس جمهور[ 
در مورد تعقیب نمایندگان مجلس منتشــر شد و 
هنوز نامه تُند آقای ]عباسعلی[ علیزاده، رییس 
دادگستری تهران به اعتراض آقای خاتمی منتشر 
نشده است. رادیو بی بی سی در مصاحبه با آقای 
]قاســم[ شعله ســعدی، ]وکیل دادگستری[ از 
آقای خاتمی در مقابل آقای هاشمی شاهرودی 

دفاع کرده است. 
حملات آمریکا با شــدت بیشــتر، امروز 
ادامه داشــته و صحبــت از به کارگیری مواد 
شیمیایی اســت. در ژاپن، راهپیمایی سالانه 
صلــح به مســافت 2۵۰ کیلومتــر، امروز با 
محوریت رفع تجاوز از افغانستان برگزار شد. 
خبر ترور دو نفر از شخصیت های فلسطینی 
توســط اســراییل و اعتصــاب عمومی در 

پاکستان، مهم است.
برای مراسم عید مبعث به دفتر رهبری رفتیم. 
قرار بود رهبری و آقای ]ســیدمحمد[ خاتمی، 
]رئیس جمهــور[، راجــع بــه صلــح و آرامش 
صحبــت کنند اما رهبری تُند و تلخ حرف زدند. 
شــب، برای بازدید آقای خاتمی به منزل شــان 
رفتــم. درباره مســائل جاری دنیــا و منطقه و 
ایــران، مذاکره کردیم. راه حلی در مورد جنگ به 
نظرمان نرســید؛ جز تأکید بر محوریت سازمان 
ملل. احتمــال خطر برای ایران هم هســت اما 
علایم مثبت هم کم نیست. در مورد سفر طولانی 
رهبری به اصفهان، آن را اقدامی خلاف احتیاط 
در شرایط فعلی تشخیص دادیم. قرار شد، تذکر 
داده شــود. قرار است، بعضی مقامات غربی به 
ایران بیایند؛ حدس می زنیم برای جلب همکاری 

ایران است.

سه شنبه 24 مهر   
پیشنهاد مدیر باشگاه استقلال

تیمســار ]احمد[ دادبین، ]فرمانده ســابق 
نیروی زمینی ارتش[ آمد. پیشــنهاد داشت که 
علیه طالبان وارد عمل شــویم و معتقد اســت 
که ابتکار عمل دست آمریکاســت؛ با توجه به 
ثروت و نیروی انســانی و تکنولوژی. اشکالات 
پیشــنهادش را توضیــح دادم. گفــت، اکثــر 
فرماندهان نیروهای مســلح بــا تُندروی در این 

مسأله موافق نیستند.
آقــای ]علــی[ فتح الله زاده، مدیر باشــگاه 
اســتقلال آمد. پیشــنهاد کرد از عشق جوانان 
به ورزش برای امور سیاســی بیشــتر استفاده 
شــود. آقای ]بیژن نامدار[ زنگنه، ]وزیر نفت[ 
آمد. گفــت، برای بــردن پیام آقــای خاتمی، 
]رئیس جمهور[ و طلب همکاری سعودی برای 
حفظ قیمت نفت، عازم عربستان است و معتقد 
است که چون روسیه و بعضی دیگر از نفتی های 
غیر اوپکی سوءاستفاده می کنند و صادرات شان 
را بالا می برند، عربستان حاضر نیست که بیش 
از این از تولید بکاهد و لابد آمریکا هم روی آن 
فشــار دارد. گفتم، باید روی روســیه هم فشار 
آورد که تولید را کم کند. از ]ســازمان[ بازرسی 
کل کشور و دادگســتری به خاطر پرونده ای که 
در ارتباط با ]شــرکت[ پتروپارس ســاخته اند، 
شــکایت کرد و گفت، اگر بــرای او قرار صادر 
کننــد، حاضر نیســت وثیقه بدهــد و به زندان 

خواهد رفت.

165 افراط در اختلاف  
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تقویم

خالــق  بکــت،  ســاموئل 
نمایشــنامه معروف در انتظار 
گودو از مهم ترین نویسندگان 
تاریخ ادبیات جهان و ازجمله 
نویــن  ادبیــات  ســرآمدان 
انگلیسی در قرن بیستم است. 

شــاعر، نویسنده و درام نویسی که در ایرلند به دنیا آمد 
اما در فرانســه ساکن شد بنابراین زبان فرانسوی را هم 
به  عنوان زبان آثــار ادبی خود انتخاب کرد. 1۳ آوریل 
19۰۶ به دنیا آمد و 22 دســامبر 1989 در 8۳ سالگی 
از دنیــا رفت. بکت در ســال 19۶9 مــیلادی جایزه 
نوبل ادبیات را دریافت کرد، اگرچه چندین ســال بعد 
اســنادی منتشر شــد که نشــان می داد، اعضای این 
کادمــی با وجود تقدیر از مقام ادبی بکت نظر چندان  آ
مثبتی نســبت به اعطــای این جایزه به او نداشــتند. 
در ســالی که بکت جایزه نوبل ادبیات را کسب کرد، 
نویسنده مشهور دیگری مثل سیمون دوبووار و گراهام 
گرین نیــز نامزد دریافت جایزه شــده بودند. آندرس 
کادمی نوبل در آن زمان  اســترلینگ یکی از اعضای آ
گفته بود که با وجود شــاهکارهای ادبی، نویســنده 
ایرلندی نوعی حقارت انســان در نوشته هایش یافت 
می شــود. او گفته بود در نگاه اکثــر خواننده های آثار 
ساموئل بکت نوعی تحقیر بی شرمانه علیه موجودیت 
انســان دیده می شــود. کارل راگنار یکــی از اعضای 
کادمی سوئد در آن ســال نیز از آثار بکت دفاع کرده  آ
بــود و گفته بود با وجود نگاه تاریک و ســیاه بکت به 
زندگی این نوشــته ها، پوچ گرایی را ترویج نمی کند. به 
عقیده بسیاری از کارشناســان ادبی آثار بکت بی پروا 
و بنابر بعضی تفســیرها در رابطه با وضعیت انسان ها 
عمیقاً بدبینانه هســتند اما این حس بدبینی اغلب با 
قریحه طنزپردازی قــوی و غالباً نیش دار وی تلطیف 
می شود. چنین حسی از طنز برای بعضی از خوانندگان 
آثــار او، این نکته را دربر دارد ســفری که انســان به 
 عنوان زندگی آغاز کرده  اســت با وجود دشــواری ها، 
ارزش ســعی و تلاش را دارد. بهروز حاجی محمدی، 
مترجم آثار ساموئل بکت هم در این باره گفته: »نگرش 
بکت، نیهیلیستی است؛ اما نیهیلیسم او در اعماقش 
حتی امیدوار اســت؛ اینجاســت که برای من جذاب 
است. شخصیت های بکت به عبث امیدوارند. بکت 
می گوید که این موقعیت عبث اســت و این دور مدور 
اســت. در انتهای پرده دوم در انتظار گودو ما به همان  
جا می رســیم کــه در انتهای پرده اول رســیده بودیم. 
ایــن دور مدور و پــوچ و بی معنا ادامــه دارد و کاری 
نمی شــود کرد؛ یعنی همان حرفی کــه در ابتدای پرده 
اول، اســتراگون بعد از مبارزه واقعــا رقت انگیزش با 
آن پوتین-کــه نمادی از نوعی تصلیب قهری بشــری 
است- می گوید: »نمی شــه کاری کرد.« در آخر هم 
می بینیم که واقعاً کاری نمی شــود کرد«. او همچنین 
درباره »آخر بــازی« اثر دیگری او توضیح داده: »این 
اثر، نمایش آخرین لحظات عبور و حقیقتاً آخر بازی 
اســت. من عنوان کتاب را »آخر بازی« ترجمه کردم  
چون در معناشناســی واژگان انگلیسی در کمبریج به 
آخرین مرحله بازی شــطرنج که فقط چند مهره روی 
صفحه باقــی مانده انــد Endgame  می گویند؛ این 
نمایشــنامه نیز آخرین لحظات وجود شــخصیت یا 
شخصیت ها را در بازی وجود نشان می دهد. این آخر 
بازی در برزخ وجود است؛ به تعبیری خود مرگ است. 
دارید می روید اما هنوز زندگی را حس می کنید. بکت 
این لحظه خاص  را در این اثر نشــان داده اســت. در 
نمایشنامه کوتاهی با عنوان »من نه« بخشی از دستور 
صحنه  بکت این است که در ارتفاع دوونیم متری و در 
صحنه ای مطلقاً تاریك، نوری متمرکز است بر دهان، 
یك دهان روشــن و این دهان از طریق یك راوی حرف 
می زند. این دهان آخرین نجواهای یك موجود درحال 
عبور اســت؛ موقعیتی برزخــی و تعلیقی. این لحظه 
وجود را با موقعیت گراکوس شــکارچی در داســتان 
کوتاهی از کافکا با همین عنوان مقایســه کنید. دقیقاً 
همین است. شما نه مرده اید و نه زنده. بدترین لحظه و 

موقعیت ممکن. نمرده اید، مرگ ناتمام است.  

پوچ گرا یا طنزپرداز
سالروز تولد ساموئل بکت

ناصر دیــوان، مــردی متوســط قامت و 
چهارشانه بود با سبیل های پری که در تصاویر 
به جــا مانده از او، شــمایل مردهای قدیمی 
ایرانی را تداعی می کند. او در تاریخ مبارزات 
ایران علیه اســتعمار به  ویژه در جریان جنگ 
جهانی اول کارنامه درخشانی دارد؛ مردی که 
به مــدت ۷ ماه در برابر پلیس جنوب، نیروی 
تحمیلی انگلیســی ها به حکومــت ایران در 
شیراز ایستادگی کرد و یک روز پس از سالروز 
تولدش، توانست مقر پلیس جنوب را تسخیر 
و بــه مــردم کارزون برگرداند. ســازندگی به 
مناسبت سالروز شکست نیروهای انگلیسی 
در کازرون به وقایع آن ســال ها و شخصیت 

آزادی خواه تاریخ ایران پرداخته است. 

 Wدیوان که بود؟
نام اصلی اش براســاس آنچه که در پایگاه 
اینترنتی دانشگاه سلمان فارسی کازرون آمده، 
خواجه عبدالله امیرعضدی است، ولی بیشتر 
به اسم ناصر دیوان کازرونی شناخته می شود. 
مادرش فاطمه بی بی دیلمــی از طایفه بزرگ  
امیرعضدی از نــوادگان عضدالدوله دیلمی و 
پدرش خواجه حســن علی بوده است. پدر و 
اجداد ناصر دیوان پیش از او  به طور موروثی 
به سمت کلانتر در کازرون منصوب می شدند. 
در چهارمین روز زمستان سال 12۵۳ به دنیا 
آمد و در کمتر از ۵۰ ســال بــه  مردی نامدار 
تبدیل شد. کازرونی در جریان جنگ جهانی 
اول که جنوب ایران در اشغال نیروی انگلیسی 
بود، همراه رئیســعلی دلواری و صوله الدوله 

قشقایی در مقابل انگلیسی ها مبارزه  کرد.

 Wدلایل محبوبیت نزد مردم
 ناصر دیوان چندین سال شهردار کازرون 
بود و به واســطه  فعالیت های گسترده ای که 
داشــت، مردم او را به خوبی می شــناختند. 
حمایت مالی و معنوی از نخســتین مدرسه 
کازرون ، اهــدا زمین هایــی جهت ســاخت 
مدرســه در کازرون، بازســازی زیــارت گاه 
امامزاده ســیدمحمد نوربخــش)ع( پس از 
نیازمندان   به  مالی  آتش ســوزی، کمک های 
به صورت هفتگــی و ماهیانه، کمک های او 
برای رفع مشکلات مردم در سال های قحطی 
ازجمله اقداماتی است که او در آن سال ها به 

سرانجام رساند.
در ســال هایی که کشــور بــا بلای وبا 
روبه رو شده بود و هیچ کس جرأت نزدیک 
شــدن به اجساد میت را نداشت، او به کفن 
و دفن متوفیان می پرداخــت. ماهانه برای 
فقــرا غذا و آذوقه و همچنین مقرری تعیین 
کرده بود در خانه اش همیشــه به روی مردم 
باز بود و فقرا هم اواخر هر ماه  در کنار خانه 

او جمع می شدند.
دوران جوانی او همزمان بود با رقابت های 
بزرگ  قدرت هــای  اقتصــادی  و  سیاســی 
آن زمــان در ایــران و ناصر دیــوان در چنین 
زمانه ای نمی توانست به آسانی شاهد نابودی 
وطن خود به دســت اســتعمار باشد پس به 
انگلیسی ها  علیه  ایرانی  نیروهای  ساماندهی 
و عمده ترین  بزرگ تریــن  بنابراین  پرداخت. 
دلیل محبوبیت ناصر دیوان، جنگ های او با 
استعمار بریتانیا بود که مهم ترین آنها در سال 
1۳۳۶ هجری بیشــتر از ۷ مــاه زمان برد. او 
در کازرون، تنگ ترکان، کمارج، قله چنگ، 
خان زنیان، دشت ارژن و شیراز در جبهه های 

جنگ به همراه مردم کازرون جنگید. 

 Wماجرای پلیس جنوب چه بود؟
اگرچه کشــور ایران در جنــگ جهانی 
اول اعلام بی طرفــی کرده بــود اما متفقین 
بخش هایی از خاک ایران را تصرف کردند و 
نیروهای انگلیســی با تشکیل پلیس جنوب 
ازجمله در شــیراز به گســترش قدرت خود 
در کشــور پرداختند. در آن زمان روس ها با 
نیروی قزاق در ایران پایگاه قوی تری داشتند 
بنابراین بریتانیا که دچار خلأ شــده بود، در 
ژانویــه 191۶ میلادی برای تشــکیل پلیس 
جنوب گام برداشــت. شــاهد این برداشت 
سخنان مارلینگ، کاردار سفارت انگلیس در 
تهران است: »درحالی که ما برای منافع خود 
نیرویی نداریــم و ژاندارمری هم در وظایف 
خود کوتاهی می کند، بدیهی است که منافع 
ما حکم کند تا برای جنوب ایران مال اندیشی 
کنیم و در این مورد پیشنهاد می کنم در جریان 
مذاکره با دولت ایران به اطلاع آنان برســانیم 
برای برقراری نظم در جنوب ایران که در آنجا 
از منافع زیــادی برخورداریم، درصددیم در 
صورت مقتضی بودن شرایط، نیرویی زیر نظر 
افســران و مربیان انگلیسی تشکیل دهیم«. 
بنابراین ســرتیپ سر پرســی ام. سایکس از 
سوی انگلیسی ها به ایران آمد و همان طور که 
از سخنان کاردار سفارت انگلیس در تهران 
برمی آید، بهانه شان سامان دادن به نیروهای 
ایرانی برای برقراری نظم و قانون در جنوب 
کشــور بود اما اصل ماجرا به زیاده خواهی و 
اســتعمارگرانه قدرت های وقت؛  نگاه های 
بریتانیا و روســیه ارتباط داشت. در نهایت 
فوریه 191۷ میلادی مسئولیت نظارت پلیس 
جنوب و ســایکس به مارلینگ واگذار شد. 
۳ هزار نفــر از نیروهای انگلیســی به ایران 
آمده بودند، درحالی  که هزینه ســالانه آنها 
مبلــغ ۳۵ میلیــون قران برآورد شــده بود و 
حضورشان در ایران، باعث قحطی در شهر 

شیراز هم شده بود.  

 Wخلع سلاح نیروهای بریتانیا 
توسط دیوان 

در چنین شــرایطی ناصر دیــوان مبارزه 
با اســتعمار را آغاز کرد و مبارزات و دعوت 
عمومی او برای نبرد در راه آزادی و استقلال، 
نیروهای انگلیســی را در تنگنای شدیدی 
قرار داد. ژنرال پرســی ســایکس بعدها در 
توصیــف ناصر دیوان کازرونــی این موضوع 
را تایید کرد: »شــجاعت و شــهامت ناصر 
دیوان و جنگجویانش ما را در راه رســیدن 

بــه اهداف مان با دشــواری روبــه رو کرد و 
ایــن یگانه موقعی بود کــه پلیس جنوب در 
تمام مــدت خدمــت خود در ایــران به عدم 
موفقیت دســت یافت«. ناصر دیوانی خود 
نیــز در این باره گفته اســت: »ما که تا جان 
در بــدن داریم، جانبــازی خواهیم کرد و با 
دشــمنان ایران انبازی نخواهیم جست« و 
در جای دیگر به وطن و پشتیبانی نیروهای 
مردمی اشــاره کرده بود: »من به پشــتیبانی 
شــما، مردم کازرون، با دولت مقتدر بیگانه 
انگلیس وارد جنگ شده ام زیرا می دانم شما 
همه شجاعت پیشه و وطن دوست هیچ وقت 
راضی نیســتید که پای اجنبی در شهر شما 
باز شود«. بنا به برخی روایت های تاریخی، 
اردوی ناصــر دیــوان در اغلب جبهه ها بین 
کازرون و شــیراز موفق بــود و به نیروهای 
انگلیسی اجازه تعدی بیشتر به شهر کازرون 
را نداد. مقاومت و مقابله او با انگلیســی ها 
در بحبوحه جنگ اول جهانی به تســخیر و 
برچیده شــدن پادگان نظامی انگلیس ها در 
حوزه کازرون انجامید و مقاومت در دشــت 
ارژن و شکســتن قوای سرپرسی سایکس 
در آن منطقه نیز اتحاد با عشــایر قشــقایی 
و محاصــره نیروهای نظامی انگلیســی در 
شــیراز، او را به اوج شهرت رساند. به دلیل 
روحیه مبارزاتی که داشت، نیروهای بریتانیا 
چندین بار درصدد دستگیری و حتی قتل او 
برآمدند اما موفق نشدند. اگرچه او توانست 
با همراهی مردم کازرون به مقر پلیس در این 
شهر برود و نیروهای انگلیسی را خلع سلاح 
کند اما به نوشته خبرگزاری ایرنا، در مقطعی 
نیروهای چریکی و نامنظــم تحت امر او، 
جبهه ها را به دلایلی نامعلوم ترك کردند و در 
نهایت امــوال ناصر دیوان مصادره و خود او 
نیز به فسا تبعید شد. در نهایت 9 اردیبهشت 
ماه 1۳21 پس از سال ها تلاش و مبارزه علیه 
استعمار در ۶8 سالگی درگذشت و  در محله 
شــاه  ارغوان کازرون به خاک ســپرده شد. 
چندی پیش هم خبرگزاری ایرنا از بی توجهی 
به مزار این شــخصیت مهــم تاریخی ایرانی 
پرداخت و نوشت: در شهر کازرون، بحث ها 
بر سر ساخت یك بنای یادبود بر سر یکی از 
قهرمانان مبارزه با نیروهای متفق انگلیسی 
در جنگ جهانی اول به مرحله عمل نرسیده 
است. شهرداری کازرون فراخوانی را منتشر 
کرده که در آن خواســتار طراحی عمارت و 
نشانی در محل آرامگاه این قهرمان مبارزه با 
استعمار در زادگاه خود، کازرون شده است.

مبارزی علیه استعمار
یادی از ناصر دیوان کازرونی

نیره خادمی
گروه تاریخ


